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Cândva, la începuturile acestui 
veac ce totuşi se sfârşeşte, lo-

cuitorii oraşului Timişoara, cu spriji-
nul Primăriei, au realizat un complex 
medical pentru copii, cu care puţine 
oraşe se pot mândri. Pe un teren de 
17.410 mp, donat de Primărie, în-
cep, în anul 1904, lucrările pentru 
azilul de copii orfani. Arhitectul a 
fost Karl Hart; clădirea este refăcută, 
reamenajată, supraetajată mai târziu. 
Asociaţia „Crucea Albă”, al cărui 
preşedinte era Anton Sailer, strânge 
fonduri şi iniţiază în acelaşi an - 1904 - 
construcţia unui spital pentru copii, pe un 
teren de 11.700 mp, cu 51.000 coroane do-
nate de Sailer. Planurile aparţin celebru-
lui arhitect Ludwig von Ybi, constructori 
fiind Karl Hart şi Leopold Loffler. Pe 25 

septembrie 1904 sunt sfinţite atât spitalul, 
cât şi azilul de copii, în prezenţa unor înal-
te personalităţi şi distinşi oapeţi. De acum 
înainte, copii oraşului au un loc al lor pentru 
tratament, au medici pediatri, au un sanato-
riu alăturat spitalului. Primul director a fost 
dr. Alexandru Szana. De la el şi până azi au 

trecut 108 ani, timp în care clădirea 
a fost mărită, etajată prin 1935, apoi, 
în ultimii ani, au demarat lucrări 
spectaculoase de mărire a spaţiilor, 
dar şi de dotări medicale. Azi, spita-
lul se numeşte „Louis Ţurcanu”, în 
amintirea unuia dintre cei mai mari 
medici pediatri ce şi-a închinat viaţa 
copiilor. Peste drum de spital, între 
azil şi policlinică, se află un mo-
dern centru de analiză şi diagnos-
tic pediatric, ridicat prin interme-
diul fundaţiei Dunăreanu, alt medic 
timişorean care, plecat în Germania, 
revine aici (după 1990) şi - cu efor-
turi private - ridică acest centru - o 

mândrie a oraşului. Aşadar un „mulţumesc”, 
spus din suflet, pentru aceste suflete (ce azi 
nu mai sunt printre noi), care au făcut tot 
ceea ce omeneşte puteau face pentru ca aceşti 
minunaţi copii ai noştri să crească sănătoşi şi 
frumoşi.
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UltimUl boier     
Vasile TODI

Preşedinte al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Doamne greu le-o fi păcatul
La ăi de-o-mpărţit Banatul
Şâ or pus, între fraţi, Doamne
Două rânduri dă cătane!

Să n-aibă loc pă pământ,
Nici linişce în mormânt
Ăi ce fraţii mi-i lăsară
Fără neam şâ fără ţară.

Fericit, taica, săracu'
Că o prins întreg Banatu'.
Ce n-aş da şi eu să văd,
Ca atunci, Banatu-ntreg.

Doamne, de ce nu să poace
Să mai fim frace cu frace?
Să mai fim la un loc iară,
S-avem toţi fraţii o ţară.

Frace  bănăţan ca mine
P-amândoi  un dor ne ţâne
O mamă  avem tu şâ eu
Ş-o  creginţă-n  Dumnezău.
Şâ  nu-i graniţă  să  poată,
Inima  să  ne-o  despartă.

Versuri: 
Ghiţă CĂLţuN BraNCu

SPITALUL, POLICLINICA ªI ORFELINATUL DE COPII

La cea de-a III-a ediţie a Galei premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, domnul Vasile Todi a atenţionat Senatului Uniunii 
asupra unui cântec pe care aplauzele repetate ale Măriei Sale, Publicul, l-au recomandat ca imn al Banatului istoric. 
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† NICOLAE
Mitropolit al Banatului IstoricBJurnal al primăriilor din Banatul istoric

E primăvară cu irizări de vară, râd flo-
rile în palma pământului şi eu probez 
a scrie despre un om care m-a iubit 
ca pe un fiu şi pe care, eu, stăpân 

peste tezaurul vârstei, îl supăram uneori, ca un 
fiu. Şi scriu, umbrit deopotrivă de admiraţie şi 
recunoştinţă.

 L-am întâlnit în vremea când eu eram un 
drumeţ aflat la răspântia marilor iluzii, iar 
el, el era un munte de demnitate şi un izvor 
de înţelepciune. Şi nu mi-a mai fost dat până 
astăzi să cunosc pe cineva, care să-şi poarte cu 
asemenea răsfăţ boieresc nobleţea trupului şi 
onoarea numelui. 

Conducător ancorat în certitudini, neatins 
vreodată de îndoieli, Aurel Achimescu putea 
hotărî într-o clipă destinul, nu a unei societăţi 
cum a fost CCCF-ul, ci a unei ţări întregi. Iar 
hotărârea sa, dovedea justeţe! Bărbat, din stir-
pea rară a boierilor născuţi şi nu făcuţi pre-
cum ligurarii „revoluţiei” bucureştene, Aurel 
Achimescu nu şi-a plecat grumazul decât di-
naintea fântânilor, astfel că nimeni, niciodată, 
nu a îndrăznit să-i ordoneze calendarul. Aflat 
astăzi la o vârstă heraldică, e fericit că nu şi-a 
îngăduit o viaţă care să-i poată fi trecută cu ve-
derea. Nici nu se putea altfel, atâta vreme cât 
trăieşte încă convins că un adevăr păgubitor 

este preferabil unei minciuni folositoare.
Şi din acest motiv, Biroul Director al Uni-

unii Jurnaliştilor din Banatul Istoric a propus 
Senatului Uniunii, şi Senatul a validat cu una-
nimitate de voturi, ca acestui destoinic trudi-
tor pe pământul sfânt al Ţării Banatului să i se 
decerneze în cadrul Galei Premiilor Uniunii, 
din 11 mai 2012, Diploma de Excelenţă cu 
Plachetă. 

Îmi doresc sincer ca urmaşii săi, precum şi 
cei mai tineri dintre noi, să înţeleagă din gestul 
Uniunii că recunoştinţa şi faptele unui om nu 
îmbătrânesc niciodată.
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„FUNCŢiA De PrimAr este greA, DAr Şi frumoasă”
Ion Moşoarcă, primar al comunei Grădinari

Care sunt proiectele realizate ce vă fac mân-
dru să fiţi primarul comunei Grădinari?

4Din punct de vedere al proiectelor realiza-
te aş dori să vă aduc la cunoştinţă doar câteva: 
realizarea alimentării cu apă a satului Grădinari şi 
demararea lucrărilor de canalizare în Grădinari; 
modernizarea reţelelor de iluminat public în Gre-
oni şi Grădinari; renovarea Căminului Cultural din 
Greoni; renovarea celor două şcoli din Grădinari 
şi Greoni; restaurarea monumentelor eroilor din 
cele două sate; modernizarea drumurilor comu-

nale şi multe altele, dar doresc să mă opresc aici, cu menţiunea că toate 
acestea nu se puteau rea-liza fără sprijinul colegilor din primărie şi al Con-
siliului Local Grădinari.

Aveţi un buget de investiţii pentru acest an, având în vedere faptul că 
cele mai multe primării, mai ales în rândul comunelor, sunt la limita 
supravieţuirii?
4În acest an nu am primit niciun ban, deşi aveam depuse proiecte, 

declarate eligibile.
Care sunt cele mai importante trei probleme din Grădinari care necesită 

soluţionarea pe termen scurt?
4Asfaltarea străzilor comunale, alimentarea cu apă şi canal la Greoni, 

terminarea lucrărilor de canalizare la Greoni.
Aveţi realizări pe domenii atât de variate, dar observ că vorbiţi cu mult 

drag despre realizările în plan cultural. Încurajaţi ansamblurile de pe raza 
comunei şi vă îngrijiţi de buna desfăşurare a evenimentelor culturale. Cum  
a fost trecerea de la viaţa de artist, la cea de primar?

4Artist este mult spus. Am făcut parte, ca majoritatea tinerilor, ca 
amator, la ansamblul din Greoni şi în spectacolele prezentate în satele din 
zonă, am activat atât ca dansator, cât şi ca solist vocal. Au fost vremuri 
frumoase, participând la 2-3 faze finale la Festivalul Naţional „Cântarea 
României”. Sunt foarte bucuros că la nivelul comunei activează patru an-
sambluri de dansuri, (La Grădinari, Caraşul şi Muguri Caraşului şi la Greoni, 
Junii Caraşului şi Romales), un grup vocal de bărbaţi şi un grup vocal de 
fete la Grădinari, o trupă de teatru – Liliacul Alb –  la Grădinari, o galerie 
de artă cu expoziţii permanente sau temporare de fotografie, pictură şi 
sculptură la Grădinari, grupul de publicaţii „Valea Caraşului” cu revista 
culturală „Scripta Manent”, „Buletinul Cultural Informativ” şi Muzeul Ţă-
ranului Cărăşan. În limita fondurilor, voi susţine toate activităţile culturale 
de pe raza comunei.

Cum aţi caracteriza funcţia de primar, după o experienţă ca a 
dumneavoastră?
4Funcţia de primar este grea, dar şi frumoasă. Grea atunci când inde-

pendent de voinţa ta nu reuşeşti ce ţi-ai propus şi frumoasă când proiec-
tele pentru comunitate se realizează.

Domnule primar, vă vedem mereu în preajma cetăţenilor, ştim că sunteţi 
un primar al locului, sociabil, care discută mult cu locuitorii comunei. Ce 
gânduri le transmiteţi acestora, prin intermediul revistei “Banatul - jurnal 
al Banatului Istoric”? 
4Doresc să transmit locuitorilor comunei Grădinari - prin intermediul 

revistei Banatul, cele mai sincere urări de sănătate, belşug şi împliniri!

Din dorinţa de a păstra tradiţia şi 
dansul specific acestei zone, la 

Căminul Cultural „Ion Stoia Udrea” a luat 
fiinţă Ansamblul „Junii Caraşului”, cu o 
activitate de peste 25 de ani - cu mici între-
ruperi.

Pe lângă acest ansamblu, au fost puse 
bazele unui ansamblu ţigănesc, Ansamblul 
„Romales”, care a urcat şi a reprezentat  
Greoniul cu succes la festivaluri şi concur-
suri. De instruirea lor se ocupă un vârstnic 
al etniei care, împreună cu Elena şi Iancu Lepa au încercat să „dezgroape” tradiţii uitate ale 
etniei. Ardeleana jucată de acest ansamblu este aceiaşi care se juca de străbunii lor.

 La Căminul Cultural, activitatea începe încă din prima zi a anului, cu Tombola, Balul 
de Anul Nou, Balul de Sfântul Ion, Balul Blojilor şi mereu a căutat să fie activităţi pentru 
a încuraja adeziunea tinerilor la viaţa culturală a Greoniului.

Tinerii de la ansamblu sunt instruiţi de viceprimarul comunei, Iancu Lepa, iar co-
laborarea aceasta, atât de trainică şi rodnică, îi aduce zâmbetul pe faţă doamnei Lepa. 
Spune că fără sprijinul soţului, care mereu a încurajat-o şi susţinut-o, prestanţa şi prestaţia 
activităţilor desfăşurate nu s-ar ridica la nivelul la care sunt.

În ceea ce priveşte obiceiurile preluate de la bătrânii din sat, dansurile de demult, s-au 
descoperit tot prin efortul lor combinat. Dansurile şi obiceiurile păstrate ar fi multe. S-a 
umblat din sat în sat pentru a le descoperi, dar sunt foarte puţini cei care mai pot da detalii 
despre ce a fost odată. La Greoni, spre cinstea lor, costumele purtate sunt foarte vechi. 
Costumele se găsesc însă foarte greu, dar la festivalurile la care participă, ansamblul de la 
Greoni poartă mereu costumele moştenite. La spectacole, pentru alte tipuri de evenimente 
au costume de scenă, de spectacol, dar în cazul festivalului nu se face rabat de la obicei. 

Elena Lepa se declară mulţumită sufleteşte, la fiecare reprezentaţie au fost fruntaşi. 
Datorită costumelor, datorită suitelor de Greoni, horelor cu ruptură, ardeleana, datorită 
prestanţei scenice, mereu s-au aflat pe primele locuri şi au făcut cinste zonei pe care o 
reprezintă.

În toate demersurile cultural-artistice, Primăria Grădinari a fost factorul decisiv în 
susţinerea şi menţinerea acestor tradiţii. Deşi situaţia financiară generală este aşa cum o 
ştim bine, de fiecare dată, domnul primar Ion Moşoarcă şi Consiliul Local au fost stâlpul 
de susţinere în deplasările în care aceşti tineri talentaţi, instruiţi de nişte oameni la fel de 
talentaţi şi inimoşi, au reprezentat cu cinste satul Greoni.

Oameni ai comunei noastre
De 35 de ani de când s-a stabilit în Greoni, cultivă dragostea pen-

tru cultura şi tradiţiile cărăşene
Elena Lepa, director Căminul Cultural “Ion Stoia Udrea” Greoni

Monica BrAD

Festivalul de dans popular tradiţional European
Ediţia a III-a, 

CârNECEA-GrăDINArI   22,23.04.2012

Ediţia din 
acest an 

a festivalului a 
fost organizată 
de Centrul Cul-
tural „Caraşul”, 
Primăria Grădinari 
şi Primăria Ticva-
niul Mare, iar 
partenerii care au 
susţinut această 
manifestare culturală au fost Radio România Reşiţa, Biserica 
Ortodoxă „Sf. Mare Mucenic Gheorghe” din Grădinari şi Şcoala 
cu Clasele I-VIII „Petru Oallde” Forotic. Formaţiile participante 
au fost: Ansamblul folcloric „CÂRNIŞEANA” al Căminului 
Cultural din Cârnecea,  Ansamblurile folclorice „CODRENII” al 
Casei Culturale din Comorîşte, Ansamblurile folcloric „Caraşul” 
al Casei Culturale „Cacova” din GRĂDINARI, toate sub condu-
cerea artistică şi coregrafia lui Codruţ Anca, Ansamblul folcloric 
„Răcăşdiana” al Casei Culturale din Răcăşdia, sub conducerea 
artistică şi coregrafia lui Ioţa Dumitraşcu şi Ansamblul folcloric 
„Muguri şi Mlădiţe de Tezaur” al Casei Municipale de Cultură 

din munici-
piul Beiuş, 
sub condu-
cerea artistică 
a Ancăi 
Banda. Buna 
dispoziţie şi 
dansul auten-
tic românesc 
au fost mo-
l i p s i t o a r e , 
spre bucuria 
audienţei.

Codruţ ANCA

Interviu realizat de
Monica GAIŢA
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Comuna noastră a dat „Primarul anului 2011” din judeŢul arad
„Preţioasa distincţie aparţine locuitorilor comunei Birchiş”

Într-o zi însorită, în sala de conferinţă a Complexului Hotelier „Parc” din oraşul-staţiune Buziaş a avut loc Gala 
Premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric.

Printre cei câţiva primari care se bucură de aprecierea Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric se numără şi primarul 
nostru,Ioan Guţu. Domnia sa a fost premiat cu diplomă şi plachetă de excelenţă pentru titlul de „Primarul anului 2011” 
din judeţul Arad. Şi-a petrecut viaţa în administraţie, slujind cu credinţă comuna din care s-a ridicat şi pe locuitorii 
acesteia. Premiul conferit anul acesta este doar o confirmare a faptului că primarul nostru se numără printre fruntaşii 
administraţiei din Banatul istoric şi consfiinţeşte expresia“omul cinsteşte locul”. 

Printre emoţiile specifice acestui eveniment, domnul primar Ioan Guţu a spus: „Stimate domnule preşedinte, distins Senat 
al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric, sunt onorat să fiu astăzi aici, înconjurat de personalităţi din Banat, din judeţele 
limitrofe judeţului Arad. Pe această cale, aş vrea să mulţumesc Senatului şi dumneavoastră, pentru nominalizarea mea ca 
„Primar al anului 2011 din judeţul Arad”. Desigur, preţioasa distincţie aparţine locuitorilor comunei Birchiş, comuna de 

unde vin, o comună care are rădăcini adânci, înfipte în istoria Banatului. Zona de unde vin, zona Văii Mureşului este o zonă unde îşi dă mâna doina, hora şi 
cu brâul, o zonă care poate concura Valea Loarei din Franţa, unde există cea mai mare densitate de castele din România: Castelul de la Pietriş, Castelul de 
la Săvârşin, Castelul de la Căpâlnaş, Castelul de la Bulci, Castelul de la Macea, Castelul de la Birchiş. Comuna Birchiş este o zonă cu oameni gospodari, 
care îmi fac cinste, o zonă care întotdeauna a fost în „fruncea” Banatului şi dorim ca în continuare să fim apreciaţi pentru  tot ceea ce facem”.

Colectivul redacţional al revistei „Banatul - jurnal al primăriilor din Banatului istoric” îl felicită pe domnul primar Ioan Guţu pentru meritele dom-
niei sale, puse în slujba creşterii prestigiului comunei Birchiş.

Pagină editată de Primăria Birchiş <

 oaia 
de Birchiº
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Prof. Iulian Frenţiu, premiat 
pentru excelenţă în învăţământ

Descendent al unei ramuri a ilustrei familii a 
Mocioneştilor, de origine macedo-română, care 

a dobândit rang nobiliar şi proprietăţi în Banat în a doua 
jumătate a secolului al XVIII-lea, Alexandru Mocioni s-a 
născut la Pesta, în 4 noiembrie 1841. Studiază dreptul la 
universităţile din Viena, Pesta şi Graz, la cea din urmă 
obţinând doctoratul utriusque la vârsta de numai 24 de 
ani. În 1865 este ales deputat în parlamentul maghiar în 
circumscripţia Rittberg (Tormac), apoi, în anul 1869 la Lu-
goj şi în 1872 la Radna. În această calitate, timp de nouă ani 
(până în 1874) a luptat în forul legislativ de la Budapesta 
pentru recunoaşterea poporului român şi împotriva efec-
telor, pe care le socotea dezastruoase pentru neamul său, ale 
instaurării dualismului austro-ungar în anul 1867, pe care îl 

aprecia drept „o alianţă a cărei idee este o supremaţie dublă, al cărei ascuţiş este în-
dreptat în contra celorlalte naţiuni” din monarhia bicefală. Ca om politic, meritul său 
primordial a fost acela că a ştiut să solidarizeze pe toţi românii dintre Tisa şi Carpaţi 
pentru cauza comună, urmarea fiind naşterea Partidului Naţional Român.

Pentru că se simţea nevoia unei tribune de luptă a românilor bănăţeni împotriva 
abuzurilor autorităţilor maghiare, Alexandru Mocioni subvenţionează apariţia în anul 
1893 a ziarului „Dreptatea” la Timişoara, condus de Cornel Diaconovici şi Vale-
riu Branişte. „Dreptatea” s-a implicat în apărarea drepturilor memorandiştilor şi a 
cauzei susţinute de aceştia, motiv pentru care procesele de presă intentate publicaţiei 
româneşti de autorităţi au început să se ţină lanţ. De pildă, pentru articolele sale anti-
guvernamentale publicate în „Dreptatea”, Valeriu Branişte este condamnat la doi ani 
de detenţie în închisoarea de stat din Vàc.

O mare pasiune a lui Alexandru Mocioni a fost muzica, pe care a studiat-o siste-
matic la Pesta şi Viena, devenind pianist concertist şi compozitor de muzică clasică. 
Într-un studiu publicat recent, cercetătorul arădean Doru Sinaci menţionează că pri-
ma compoziţie muzicală a lui Alexandru Mocioni, „Pensees fugitives pour le piano”, 
datează din anul 1864.  A mai compus un marş funebru - în memoria mamei sale - , 
o sonată pentru pian şi violoncel, valsuri, mazurci. La reşedinţa sa din Pesta, dar şi la 
castelele familiei de la Căpâlnaş ori Birchiş aveau loc periodic concerte, bucurându-
se adesea de participarea unor muzicieni celebri, precum Franz Liszt. Alexandru Mo-
cioni se stinge din viaţă la reşedinţa sa de la Birchiş. 

„Marele Mecena al culturii naţionale”, cum îl caracterizează istoricul Ion Lupaş; 
spiritul „protector al tuturor întreprinderilor de bine româneşti”, cum îl aprecia Octa-
vian Goga; om „de înaltă cultură filozofică, spirit sistematic, inteligenţă puternică”, 
cum îl defineşte Nicolae Iorga, Alexandru Mocioni rămâne în amintirea posterităţii 
ca una dintre cele mai reprezentative personalităţi româneşti angajate în lupta pentru 
emancipare şi unire naţională.

Dan FLOrIŢA-SErACIN

- R-

„Vieţuiesc în limba 
mea, acţionez în limba 
mea; de la un cuvânt 
până la altul se întâmplă 
toate minunile Univer-
sului în limba mea. Cu 
ajutorul Limbii Române 
facem nu numai schimb 
de idei şi sentimente, 
ci şi schimb de timp. 
Mai mult, putem chiar 
schimba un viitor cu 

altul”. Am ales acest citat pentru că în aceste câteva cuvinte, 
putem recunoaşte o parte din dascălul de Limba şi Literatura 
Română, prof. Iulian Frenţiu. Domnia sa a fost premiat de Uniu-
nea Jurnaliştilor din Banatul Istoric la Gala premiilor din 11 mai, 
din oraşul-staţiune Buziaş, pentru tot cuvântul plin de tâlc, in-
suflat copiiilor noştri. A promovat neobosit limba românească, 
corectă, venită din suflet, pentru viitorime. Pentru acest lucru a 
fost premiat cu diploma de excelenţă însoţită de plachetă, pentru 
promovarea şi dezvoltarea învăţământului românesc.

Cu delicateţea-i sufletească specifică, prof. Iulian Frenţiu şi-a 
ridicat premiul din mâinile primarului comunei noastre, domnul 
Ioan Guţu, spunând: „De pe băncile facultăţii am venit profe-
sor de Limba Română în satul Căpâlnaş, sat aşezat într-o zonă 
pitorească, pe malul stâng al Mureşului. O aşezare cu oameni 
minunaţi, în a căror minte încă mai dăinuie amintirea familiei 
de aromâni, familia Mocioni. Timp de 40 de ani, mi-am dus 
aici activitatea, dintre care 30 de ani, în calitate de director. 
Şcoala acestui sat, la ora actuală este o şcoală care oferă toate 
condiţiile pentru un învăţământ de performanţă. Din acest loc 
vin să mulţumesc Senatului Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Is-
toric pentru distincţia acordată. Distincţia este, de fapt, a tuturor 
colectivelor de dascăli cu care am lucrat de-a lungul timpurilor, 
a copiilor, a părinţilor şi, nu în ultimul rând, a primarului Ioan 
Guţu, cu care am colaborat extraordinar”.

Colectivul redacţional al revistei „Banatul - jurnal al primăriilor 
din Banatului istoric” îl felicită pe domnul prof. Iulian Frenţiu pen-
tru serviciul nobil pus în slujba elevilor.

UN MECENA AL ŢărII BANATULUI

- R-
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„Distincţia este de fapt a tuturor colectivelor de dascăli 
cu care am lucrat de-a lungul timpurilor, a copiilor, a părin-

ţilor şi, nu în ultimul rând, a primarului Ioan Guţu”
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4. Banatul

Domnul IlIe Golubov, prImarul nostru, Desemnat “prImarul 
anuluI 2011” DIn juDeŢul tImIŞ

„Distincţia aceasta o merită concetăţenii mei, locuitorii 
comunei Remetea Mare”

În data de 11 mai, în oraşul-staţine Buziaş a avut loc Gala premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric. Printre 
premianţi de vază din Banatul istoric s-a numărat şi primarul nostru, domnul Ilie Golubov, care a primit titlul de „Primarul 
anului 2011” din judeţul Timiş, pentru toată activitatea depusă în slujba comunei Remetea Mare şi a cetăţenilor săi. Un om 
modest, cu simţul măsurii, care nu uită că pe primul loc în viaţa sa e comunitatea pe care o conduce. „Mă credeţi sau nu, dar 
acest tânăr primar, priveşte viaţa de la înălţimea muncii şi a datoriei împlinite. Face asta fără a se bate în piept cu lozinca 
emfatică a intelectualilor bănăţeni din perioada interbelică, cum că „bănăţeanu-i fruncea!”. Modest şi discret, acest om 
aparţine cu tot sufletul comunei pe care o conduce”, după cum sublinia preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric, 
scriitorul Vasile Todi.

La înmânarea premiului, domnul primar Ilie Golubov a mulţumit pentru diploma şi placheta de excelenţă atât în numele 
său, cât şi a comunităţii pe care o păstoreşte. „Sunt onorat de această distincţie şi vreau să mulţumesc Senatului Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul istoric. Alese mulţumiri aduc domnului preşedinte, Vasile Todi, care a fost alături de comuna noastră 

şi în mijlocul nostru de fiecare dată, precum şi domnului Titu Bojin, concetăţean al comunei Remetea Mare. Distincţia aceasta o merită concetăţenii mei, 
locuitorii comunei Remetea Mare, care mi-au acordat încredere şi au fost alături de mine în toţi aceşti ani. Pe acestă cale, le mulţumesc!”

Colegiul redacţional al revistei „Banatul - jurnal al primăriilor din Banatului istoric” îl felicită pe domnul primar Ilie Golubov pentru prezenţa la un eveni-
ment atât de important pentru vestul ţării, dar şi pentru realizările ce i-au adus aprecierea remeţenilor, remeţeni care i-au acordat încrederea de a-i conduce.

 oaia de 
Remetea Mare

"Doamne greu le-o fi păcatul  / La ăi de-o-mpărţit Banatul"

Pagină editată de Primăria Remetea Mare <

“Am încercat sã facem investiþii 
necesare comunei”

Ilie Golubov, primar al comunei remetea Mare

ruga de la Ianova
- R-

Ca în fiecare an, în prima vineri după  
Sărbătoarea Sfintelor Paşti, la Ianova este 

rugă. Totul a început cu oficierea vecerniei de un 
sobor format din şapte preoţi, într-o biserică din 
a cărei picturi proaspăt finalizate parcă zâmbeau 
sfinţii. Nelipsit de la slujbă a fost şi primarul Ilie 
Golubov, împreună cu soţia domniei sale, care, 
pe lângă faptul că au fost naşii Rugii de la Ianova,  
sunt prezenţe constante la Sfânta Biserică, potrivit localnicilor. După oficierea serviciului 
religios, însoţiţi de muzică, alaiul rugii s-a îndreptat spre căminul cultural din localitate. 
Aici, toţi s-au prins în joc şi a început petrecerea. Oamenii parcă erau mai mulţi decât în 
anii trecuţi, dovadă stând profitul însemnat al vânzătorilor ambulanţi, care ştiu că la Ianova 

marfa lor nu rămâne nevândută. 
Interesaţi de cum se vede ruga prin ochii celor direct  

responsabili de bunul mers al evenimentului, am inter-
vievat pentru dumneavostră, cititorii „Foi de Remetea 
Mare” pe domnul viceprimar Liviu Şerban, un fiu al locu-
lui, dar şi pe părintele paroh Timotei Sbera.

„Ruga de la Ianova decurge tot mai bine, de la an la 
an. La biserică au fost şapte preoţi care au oficiat vecer-
nia, iar lumea care s-a mutat în curtea Căminului Cultu-
ral din Ianova  a fost numeroasă şi de calitate. Din dorinţa 
de a asigura condiţii foarte bune locuitorilor noştri, i-am 

primit într-un cămin cultural renovat. Ei ştiu că nu ne-a fost uşor, dar acum putem să ne 
mândrim cu condiţii excelente, de la veselă şi până la mobilier. La fel şi muzica. Pentru ca 
organizarea să fie completată de un program artistic frumos, solista adusă a fost Maria 
Milu Sorescu. Cu vocea ei a cântat şi ne-a încântat pe tot parcursul programului rugii. Pe 
lângă dânsa, a cântat Sorin Boita, un solist cu un viitor promiţător. Sperăm să continuăm 
împreună, iar oamenii să fie an de an tot mai mulţumiţi de ceea ce se face. Dumneavostră 
ştiţi foarte bine că nu am acceptat niciodată să se facă ceva în Remetea, fără a se face în 

Ianova şi am luptat pentru satul meu. Iar astăzi sunt bucuros de ceea 
ce văd, văd oameni care înţeleg că am dus-o greu destul şi încetul cu 
încetul ne apropiem de standardele unei comune europene”. 
(Viceprimar, Liviu  ŞerBaN)

„Satul Ianova îşi are ruga de Izvorul Tămăduirii, fiind printre 
puţinele parohii care are acest hram. Ruga noastră provine de la o 
minune, petrecută în satul Ianova, cu mult timp în urmă. S-a întâm-
plat să fie o molimă mare, mureau animalele pe capete, iar oamenii 
şi preoţii din împrejurimi s-au strâns aici şi au înălţat rugăciuni. 
După rugăciuni, chiar de izvorul Tămăduirii, molima a dispărut. 
În semn de mulţumire, credincioşii au ales această dată în semn de 
mulţumire pentru minunea înfăptuită. Când spunem rugă, ne gân-
dim la Liturghia din ziua respectivă pentru că vecernia, de fapt, 
reprezintă slujba pentru a doua zi”. (Preot paroh, Timotei SBera)
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Graţian NEAMŢU

Ce v-aţi mai dori să realizaţi pentru Reme-
tea Mare, pe viitor?

4Sunt multe de realizat şi executat la ni-
velul comunei, având în vedere că ambele lo-
calităţi sunt în extindere. S-au făcut 2 planuri 
urbanistice zonale, s-au concesionat terenuri 
pentru tineri în localitatea Ianova, iar în loca-
litatea Remetea aşteptăm soluţionarea tutu-
ror problemelor în instanţă şi a PUZ-ului. Dacă 
PUZ-ul este finalizat în mandatul acesta, le voi 
acorda terenul acum. Dacă nu, în mandatul vii-
tor, asta, desigur, dacă concetăţenii mei vor 
considera că merităm să conducem comuna 

în continuare. Asta rămâne la aprecierea cetăţenilor.
Utilităţile la terenurile pentru case sunt efectuate de Primăria Reme-

tea Mare?
4Da, noi suntem cei care realizăm utilităţile. Este un proiect reali-

zat pentru introducerea energiei electrice şi utilităţi vor fi înglobate 
în PUZ.

În ce stare aţi găsit Primăria Remetea Mare când aţi ajuns primar?
Nu voi spune prea multe, las la aprecierea cetăţenilor răspunsul. 

Ei, mai bine decât oricine din exterior, ştiu ce s-a făcut, în ce stare era 
comuna când am preluat-o, ce aveau atunci şi ce au acum. Erau mul-
te neajunsuri când am ajuns primar. M-a surprins faptul că nu aveam 
bani la acea dată. Ştie tot Consiliul Local, la acea vreme, când am pre-
luat primăria, aveam o datorie de 18 miliarde de lei, pe care cu greu 
am achitat-o. Am găsit proiecte în execuţie şi eu am ajuns în 2009 să 
achit datorii. Datoria a fost plătită, proiectele finalizate şi altele înce-
pute. Se vede cu ochiul liber tot ce s-a făcut în comună - de la învestiţi, 
la înfrumuseţarea imaginii comunei şi reabilitarea primăriei.

Aveţi o relaţie strânsă cu locuitorii comunei Remetea Mare. Cum îi 
implicaţi în gospodărirea comunei?
4Am o relaţie foarte bună atât cu locuitorii, cât şi cu majoritatea 

Consiliul Local. Toţi au fost alături de mine şi m-au susţinut. Nu ştiu 
dacă pe viitor va mai exista o relaţie atât de strânsă între consilieri şi 
primar şi o armonie în Consiliul Local. La noi mereu s-a putut discuta 
şi mereu am găsit susţinere pentru realizarea proiectelor în comună.

Vă declaraţi mulţumit de activitatea dumneavoastră de până acum? 
4Mulţumit nu mă pot declara niciodată, numai care nu conşti-

entizează nevoile comunei poate spune că este mulţumit. Dar, eu 
sunt totuşi conştient că s-au realizat investiţii importante în mandatul 
meu, toate în folosul cetăţenilor noştri şi sper ca fiecare dintre ei să-şi 
dea seama de implicarea şi de dorinţa de modernizare a comunei pe 
care am pus-o în slujba lor. Măcar 75-80% ar trebui să conştientizeze 
ce s-a făcut şi, împreună, să conştientizăm nevoia continuă de dezvol-
tare a comunei nostre. Interviu realizat de

Monica GAIŢA



5. Banatul

Primarul comunei noastre, ales “Primarul anului 2011” 
din judeŢul arad

„Cea mai mare distincţie pe care o primesc în cei 16 ani 
de când sunt primar”

A demonstrat prin fapte că iubeşte comuna Macea, oamenii acestor meleaguri şi că face tot posibilul 
pentru ca aspectul comunei să se apropie de cel al unui oraş. Acesta este domnul primar Ioan Mercea, 
laureat al Galei premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric, eveniment desfăşurat în data de 11 
mai, în sala de conferinţă a Complexului Hotelier “Parc” din oraşul-staţiune Buziaş. Domnia sa a primit 
diploma însoţită de plachetă de excelenţă pentru toate eforturile depuse în scaunul de primar, fiindu-i 
conferit titlul de „Primarul anului 2011” din judeţul Arad. Acesta este un semn al preţuirii faţă de acti-
vitatea sa, pusă în slujba cetăţenilor şi în folosul lor.

Emoţionat, la ridicarea premiului, primarul comunei noastre a spus: „Onorată prezenţă, daţi-mi voie 
să mulţumesc Senatului Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric pentru cea mai mare distincţie pe care o 
primesc în cei 16 ani de când sunt primar. Mulţumesc în numele comunităţii pe care o păstoresc. Ţin să 
vă mulţumesc şi pentru lucrurile frumoase care am văzut că se fac aici. Mă simt onorat să fac parte din 
Banatul istoric şi să primesc această distincţie”.

Colegiul redacţional al revistei „Banatul - jurnal al primăriilor din Banatului istoric”, îl felicită pe domnul primar Ioan Mercea pentru prezenţa la 
un eveniment atât de important în Banatul Istoric, pentru distincţia obţinută, dar şi pentru realizările ce i-au adus aprecierea cetăţenilor săi şi a Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul istoric.

Pagină editată de Primăria Macea<

 oaia
de Macea

"Doamne greu le-o fi păcatul  / La ăi de-o-mpărţit Banatul"

- R-
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Învăţământul, la loc de cinste în Macea

Admin is t ra ţ i a 
locală a acor-

dat şi acordă o atenţie 
deosebită unităţilor 
de învăţământ de pe 
raza comunei. La 
şcolile din Macea şi 
din Sânmartin s-au 
construit grupuri sani-
tare moderne şi după 
anumite standarde. 
Primăria s-a îngrijit şi 
de aspectul interior şi de cel exterior al instituţiilor de învăţământ de pe 
raza comunei, astfel că, unităţile de învăţământ sunt îmbunătăţite conti-
nuu. În fiecare sală s-a parchetat, iar pe holurile clădiriilor s-a pus gresie şi 
faianţă. La Grădiniţa cu Program Prelungit din Macea s-a introdus reţeaua 
de gaz în urmă cu câţiva ani, pentru a nu mai exista probleme cu încălzirea 
sălilor. 

Tot pentru tineri, dar şi pentru folosul public, autorităţile locale au     
reabilitat sala de spectacole din cadrul Căminului Cultural Macea, acolo 
putându-se desfăşura diferite evenimente, precum serbări, dar şi nunţi 
sau botezuri. După reamenajarea sălii s-a introdus şi sistemul de aer 
condiţionat. În acest mandat şi în ultimii 16 ani s-au făcut multe, doar cei 
care nu vor să vadă, nu vor recunoaşte meritele unui primar care face tot 
ce depinde de domnia sa, pentru europenizarea comunei.

Confortul pietonal al locuitorilor noştri 
va creşte

În comuna noastră s-a dema-
rat deja proiectul ce vizează 

amenajarea unor alei pietonale, 
paralele cu DJ 509B şi strada 20, 
iar în satul aparţinător, Sânmartin, 
se doreşte realizarea unor alei pieto-
nale în dreptul proprietăţilor cu nr. 
1, până la nr. 6.

Prin realizarea acestei reţele pie-
tonale se doreşte facilitarea accesu-
lui la proprietăţi, precum şi creşterea gradului de confort pietonal.

În prezent, există pe alocuri trotuare din beton, ocupând o suprafaţă de 
3271 m2 ,dar datorită stării avansate de degradare, se doreşte înlocuirea lor 
cu unele din dale de beton.

Astfel, se vor proiecta trotuare noi în comuna Macea de o parte şi de alta 
a DJ 509B, pe sectorul cuprins între intrarea în localitate dinspre Curtici şi 
strada 28, precum şi de o parte şi de alta a străzii 20, pe sectorul cuprins 
între strada 33 şi strada 34. De asemenea, se doreşte executarea unor trotu-
are în satul Sânmartin, pentru asigurarea accesului la proprităţile cu nr. 1-6.

În dreptul proprietăţii cu numărul 985, mai precis şcoala din localitate, 
există trotuar din dale de beton, care se va păstra, deoarece se află într-o 
stare bună. 

Trotuarele proiectate vor urma linia clădirilor în partea dinspre pro-
prietăţi, iar în partea dinspre şosea vor fi încadrate de borduri, urmărindu-se 
o linie cât mai dreaptă şi cu cât mai puţine frânturi ale bordurii.

Biblionet este un program care  facilitează 
românilor accesul gratuit la informaţie, 

prin dezvoltarea unui sistem de biblioteci publice 
moderne în judeţul Timiş şi în România. Prin cur-
surile de formare şi tehnologia furnizată, Biblionet 
asigură servicii în comunitatea noastră, sub forma 
unui parteneriat între IREX, Asociaţia Naţională a 
Bibliotecarilor şi Bibliotecilor Publice din Româ-
nia, autorităţile locale şi naţionale şi bibliotecile 
din ţară. Prin acest program se facilitează accesul 
publicului la informaţie, iar pentru aceasta, Biblio-
net sprijină cu precădere acele biblioteci care îşi 
stabilesc ca prioritate accesul public la informaţie 
şi demonstrează disponibilitatea în amenajarea 

unor noi centre cu calculatoare publice şi internet, 
cum a fost şi cazul comunei noastre.

Pregătirea bibliotecarilor din bibliotecile publi-
ce se face prin realizarea unui sistem de pregătire 
profesională, care să îi ajute să introducă noi ser-
vicii şi să dezvolte inovaţia în sistemul de biblio-
teci publice. Sprijinul domnului primar Ioan Mer-
cea şi a Consiliului Local Macea au fost vitale în 
realizarea acestui proiect în comuna noastră. Este 
benefic pentru toţi locuitorii comunei noastre, 
mai ales că accesul la internetul pentru public este 
gratuit. Tehnologia implementată vine în sprijinul 
bibliotecilor, completează  informaţia oferită prin 
intermediul cărţii cu informaţia obţinută virtual, 
prin calculatoare şi  Internet, facilitează comuni-
carea cu rudele aflate departe, găsirea unor locuri 
de muncă pe site-urile specializate.

Simona IANCU Ana-Maria COTOŞPAN

Accesul la informaţii şi cărţi se face mai uşor la Macea
Marius MATEI



6. Banatul

Pagină editată de Primăria Făget <

 oaia 
de Fãget

"Doamne greu le-o fi păcatul  / La ăi de-o-mpărţit Banatul"

Fiecare persoană se formează în viaţă după un sistem de valori şi de 
principii. Care sunt principiile după care vă ghidaţi dumneavoastră, 

domnule primar Marcel Avram? Vă abateţi vreodată de la ele? 
4Această primă întrebare este de fapt un adevărat interviu, dar înţe-

leg curiozitatea dumneavoastră de a ,,scana” intervievatul. Am crescut 
într-o familie de dascăli de matematică, riguroşi, corecţi, cinstiţi, demni, cu 
principii ce nu puteau fi încălcate sau negociate, indiferent de presiunile 
făcute sau preţul oferit. Pentru părinţii mei, valoarea supremă a fost mun-
ca, lucru transmis nu numai generaţilor de elevi, dar în primul rând fiului 
lor. Cred că mi-am urmat părinţii atât în profesie - înainte de a fi primar am 
fost şi am rămas profesor de matematică -, cât şi în principii. Şi totuşi, fiica 
mea Miruna, în vârstă de 5 ani, reuşeşte uneori să mă atragă în negocieri.  

V-aş ruga să ne punctaţi toate investiţiile realizate în acest mandat pen-
tru cetăţeni şi în folosul lor. Subliniaţi care vi se pare realizarea vitală din 
acest mandat.
4Sunt convins ca spaţiu „Foii de Făget” nu vă permite să-mi prezint 

toate realizările edilitar-gospodăreşti, dar le 
voi înşira pe cele mai importante, din punctul 
meu de vedere:

- realizarea Centrului Civic;
- asfaltat şi reabilitat drumuri comunale;
- pavat trotuare pe 10 străzi ale Făgetului 

(peste 10.000 mp);
- câştigarea unui proiect de peste 8.000.000 

euro împreună cu operatorul Aquatim, care cu-
prinde construcţia unei staţii noi de epurare, a 
unei staţii de clorinare şi filtrare a apei, precum 
şi schimbarea reţelei de apă-canal din oraş;

- reabilitarea a 5 cămine culturale în satele 
aparţinătoare oraşului Făget;

- montarea a peste 30 de pergole de agre-
ment în Făget şi satele aparţinătoare;

- amenajarea a 3 parcuri de joacă pentru copiii din Făget, Bichigi şi 
Colonia Mică;

- reabilitarea şi amenajarea bazei sportive ,,Flacăra Făget”;
- reabilitarea Parcului Eroilor din centrul oraşului;
- lucrări de reparaţii şi modernizare la spital şi liceu, precum şi la şcoli-

le din satele aparţinătoare;
Care sunt eforturile depuse de administraţia locală pentru a fi mereu la 

înălţimea aşteptărilor locuitorilor din Făget?
4Dincolo de investiţii şi locuri de muncă, am căutat să-mi folosesc 

abilitatea de dascăl, să-i ascult şi să-i înţeleg pe oameni într-o perioadă 
dificilă pentru toată Europa. Am ştiut de la început că cel ce vine în au-
dienţă sau te opreşte pe strada are o problemă, o apăsare şi, de multe 

ori, chiar o suferinţă. Dacă nu am reuşit să fiu de fiecare dată doctor 
de suflete, cred că am fost un dascăl responsabil de menirea sa. Drept 
mărturie, vă povestesc un moment care m-a emoţionat până la lacrimi: 
într-o zi, a venit la mine un bătrânel apăsat de ani şi de suferinţe fizice 
şi mi-a dat un plic în care era o bancnotă de 50 lei, spunându-mi că ştie 
că nu sunt bani pentru campanie electorală, dar el doreşte să fiu reales 
primar, pentru că se plimbă zilnic prin centrul civic şi cu atât îmi poate 
susţine el campania, pentru un nou mandat. Un asemenea gest te face 
să uiţi de necazuri şi inevitabile neîmpliniri şi îţi dă puterea să investeşti 
totul în oamenii care te-au ales.

Să înţeleg că, pe lângă responsabilităţi, funcţia de primar are bucuriile 
ei?
4Într-adevăr. Dacă  vreţi să vorbesc de bucurii şi împliniri, una dintre 

cele mai mari am trăit-o atunci când, prin intervenţiile personale făcute 
la ministrul sănătăţii, am reuşit salvarea spitalului din Făget. M-am impli-
cat fără rezerve în acest proiect, fiind convins că făgeţenii şi locuitorii zo-

nei Făgetului, dar şi medicii acestui spital merită 
să depun toate eforturile.

Dacă aţi fi un simplu cetăţean, ce calităţi 
credeţi că ar trebuie să aibă un primar? 
4Cred că prima parte a întrebării este reto-

rică pentru că eu tot timpul m-am simţit şi am 
încercat să mă comport ca un simplu cetăţean, 
ce-i drept, unul cu obligaţii şi responsabilităţi 
mai mari, dar asta pentru că aşa au decis făgeţe-
nii în februarie 2009 şi cred că aşa a vrut şi Dum-
nezeu. Cât despre calităţile unui primar, de azi 
sau dintotdeauna, acesta ar trebui să aibă dra-
gostea faţă de semeni, credinţă şi frică de Dum-
nezeu, omenie, corectitudine şi inteligenţă.

Având în vedere întrebarea anterioară, credeţi că posedaţi aceste 
calităţi? Este Marcel Avram cel mai bun candidat pentru Primăria Făget?
4La prima parte a întrebării au răspuns făgeţenii, în februarie 2009, 

iar la cea de a doua sper să răspundă la fel, în 10 iunie 2012.
Ce mesaj doriţi să transmiteţi prin intermediul revistei Banatul-jurnal al  

Banatului Istoric, pentru locuitorii oraşului Făget?
4Le mulţumesc din suflet pentru felul în care au înţeles să colabore-

ze cu mine, pentru încurajările transmise aproape zilnic, iar dacă consi-
deră că în aceşti trei ani Făgetul a fost readus la viaţă aşa cum am promis 
în campania electorală din 2009, îi rog să voteze pentru a continua îm-
preună proiectele începute şi le promit că nu le voi înşela aşteptările şi 
nici nu voi renunţa la funcţia de primar pentru alte funcţii mai bănoase 
sau mai influenţe.

Marcel avraM, "priMarul anului 2011" din judeŢul TiMiŞ
„Ca orice premiu pe care l-am primit în acest mandat, vreau să-l 

atribui cetăţenilor oraşului meu, dragilor mei făgeţeni”
Data de 11 mai a reprezentat pentru primarul nostru, domnul Marcel Avram, recunoaşterea efortului 

depus în slujba creşterii oraşului Făget, a vocaţiei şi demnităţii sale spirituale. În cadrul Galei Premiilor 
Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, desfăşurată în sala de conferinţă a Complexului Hotelier Parc 
din oraşul-staţiune Buziaş, domnia sa a primit diploma de excelenţă cu plachetă pentru „Primarul anului  
2011 din judeţul Timiş”. Preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric, Vasile Todi îl caracterizează 
pe primarul nostru ca fiind „un dascăl de matematică politicos ca un om având conştiinţa propriei valori, 
modest ca un poet şi gospodar ca un pogan”. Cu toate că meritele i-au fost recunoscute într-un cadru fes-
tiv, de mare anvergură, a rămas un om modest, lucru care ne confirmă încă o dată valoarea sa.

La primirea premiului însoţit de placheta de excelenţă, domnul primar Marcel Avram, care nu a fost 
străin de distincţii în acest mandat, s-a arătat emoţionat. „Domnule preşedinte, onorat Senat, daţi-mi voie să vă mulţumesc pentru această distincţie. Ca 
orice premiu pe care l-am primit în acest mandat, vreau să-l atribui cetăţenilor oraşului meu, dragilor mei făgeţeni”. 

Colectivul redacţional al revistei „Banatul - jurnal al primăriilor din Banatului istoric” îl felicită pe domnul primar Marcel Avram pentru distincţia 
obţinută, dar şi pentru participarea la evenimentul care nu pune accent pe politică, ci pe reunirea primarilor din trei judeţe, indiferent de culoarea 
politică, care conlucrează animaţi de un ideal ce îşi are rădăcinile adânc înfipte în istorie.

Marcel Avram, primarul oraşului Făget

„făgeŢenii Şi locuitorii zonei făgetului merită toate eforturile”
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Produce orice tip de mobilier din P.A.L. şi lemn 
masiv, la comandă, atât pentru hoteluri, pensiuni, 
şcoli şi grădiniţe, cât şi pentru locuinţe proprii.
Fabrica noastră, are tradiţie şi în producerea de 
ferestre din lemn.
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* ACREDITATĂ prin Legea 238/2002 publicată în Monitorul         
Oficial nr. 617/07.07.2004 şi  REACREDITATĂ în 22 iulie 2010 
odată cu acreditarea instituţională a Universităţii.

* Facultatea de Management Turistic şi Comercial Timişoara 
organizează concursul de admitere pe baza mediei generale obţinute 
la examenul de  bacalaureat (concurs de dosare).

* OFERTA EDUCAŢIONALĂ  a Facultăţii de Management Turistic 
şi Comercial Timişoara:

▪ Domeniu: Administrarea afacerilor
▪ Specializarea: Economia Comerţului, Turismului şi Serviciilor
▪ Forma de învăţământ: ZI şi Frecvenţă Redusă
▪ Durata: 3 ani
▪ Forma de finalizare: LICENŢĂ
▪ Titlu acordat: Licenţiat în Ştiinţe Economice
▪ Specializări MASTER:

▫ Administrarea şi negocierea în afaceri
▫ Administrarea afacerilor în turism

* Absolvenţii pot obţine şi „Brevetul în turism”.
* Facultatea organizează cursuri pentru obţinerea certificatului 

Cambridge.
* Perioada de înscrieri: 1 iulie 2012 – 30 septembrie 2012.

TIMISOARA, str. Aurelianus nr. 2
Tel/Fax: +40 (256) 221355, Email: office@ucdctm.ro

Universitatea Creştină 
Dimitrie Cantemir
Facultatea de Management 

Turistic şi Comercial Timişoara

www.ucdctm.ro

 
SPAŢIU DE ÎNCHIRIAT 

Situat în CARANSEBEŞ, str. Mihai Viteazu, nr. 42, zona 
CENTRALĂ (vis-a-vis de Biblioteca Orăşenească şi lângă 
banca B.C.R.).

Spaţiu are o suprafaţă de 70 m.p. şi este compus din: 
birou, grup sanitar, hol şi 2 camere. Ideal pentru Self-Bank, 
Farmacie, etc. Spaţiul este proprietatea firmei şi se eliberează 
factură pt. chirie. 

Persoana de contact: Ioan Cristea 
tel. 0722-391 685 

e-mail: ioan.cristea0209@yahoo.com
TARIFE SPAŢII PUBLICITARE R.A.T.T.

Ne puteţi contacta, la următoarele numere de telefon: 0257/310.303 şi 0744/627.225

Regia Autonomă de Transport Timişoara pune la dispoziţie ecranele (LCD) din 
cele treizeci de autobuze articulate pentru reclamă şi promovarea diferitelor 
evenimente şi produse. În fiecare autobuz articulat există două ecrane funcţionale 
cu diagonala de 22”. Acestea suportă atât imagini statice, cât şi clipuri video*. Aveţi 
nevoie doar de un Acord pentru publicitate temporară, care se obţine de la Comisia 
de Ordine Publică din Primărie şi de un Aviz tehnic de la R.A.T.T.

* Caracteristici video:
  - tip fişier MPEG-2, 4:3 (imagine, fără sunet)
  - format standart PAL: rezoluţie 720x576, 25 fps
  - video data rate maximum 3 kbps
  - durată clip între 5 şi 15 secunde (în calup publicitar)
Caracteristici imagine statică:
   - tip fişier JPG
  - rezoluţie 1440x900 pixeli
Colegii de la Serviciul Marketing vor fi bucuroşi să vă ofere asistenţă. Pentru 

detalii, inclusiv referitoare la preţ, vă rugăm să apelaţi 0356 803 704 (de luni până 
vineri între ora 8.00 şi 15.30) sau să ne scrieţi pe e-mail birou.marketing@ratt.ro  

REGIA AUTONOMĂ DE TRANSPORT TIMIŞOARA
B-dul Take Ionescu nr. 56, 300074, Timişoara
Centrală: 0356803700; Fax: 0356003901

PUBLICITATE PE ECRANELE DIN AUTOBUZELE RATT
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Pagină editată de Primăria Tomnatic <

"Doamne greu le-o fi păcatul  / La ăi de-o-mpărţit Banatul"

Aceste locuri atât de fertile au constituit 
o atracţie deosebită pentru monarhia 

Austro-Ungară, în dorinţa ei de a exploata atât 
oamenii cât şi bogăţiile oferite de natură. 
Aşa se explică gestul împărătesei Maria 
Terezia, care în lunga  ei domnie de 4o de 
ani a adus populaţia din cadrul imperiului şi 
a aşezat-o în părţile lui mărginaşe.

Coloniştilor, de la început li s-a promis 
pământ, vite, inventar agricol şi casă în mod 
gratuit, ceea ce nu s-a respectat întocmai. 
Până la urmă s-a pretins contravaloarea şi a 
zecea parte din producţie, obligaţii pe care 
le aveau atât faţă de casa imperială, cât şi 
de biserica catolică, un exploatator la fel de 
odios.

Populaţia adusă în comuna noastră a 
venit din teritoriile mărginaşe Franţei, din 
provinciile Alsacia, Lorena, Luxemburg, 
Baden, Franken, Wurtemberg, Hessen şi 
Bayern. Aşa se explică originea franceză 
a unei bune părţi din populaţie, după cum 
rezultă şi din actele oficiale de colonizare, când 
predarea lecţiilor se făcea în limba maternă, res-
pectiv franceză şi germană. Până în 1806 au fost 
învăţători care au cunoscut ambele limbi şi în 
şcoală exista un manual în limba franceză, inti-
tulat „A.B.C. francois ou  l`instruction pour Ies 

petites enfants”.
Primul învăţător despre care se aminteşte în 

documente a fost Johan Georg Guth din 1773, 
următorul a fost Gaspar Carnibe, din provincia 
franceză Lorena.

Este foarte interesant că prima clădire ridicată 
de către Imperiul Austro-Ungar a fost o cârciumă, 
compusă din 4 camere, un grajd şi o şură, mo-
tivându-se acesta ca fiind necesare să adăpostească 
pe coloniştii în trecere, pe locul unde azi se află 
clădirea nouă a şcolii din colţ. Mai târziu, a fost 

construită şcoala cu o singură clasă, deoarece    
construirea a fost eşalonată în trei serii.

Ocupaţia de bază a locuitorilor în această 
perioadă sunt: agricultura, cultivând grâu, po-
rumb, cartofi, zarzavaturi - în special varză şi mai 

târziu dezvoltându-se şi celelalte ramuri de 
cultură, printre care şi viţa de vie. Apoi, pomii 
fructiferi, creşterea vitelor şi, în special, por-
cii, ocupaţie care pe măsură ce timpul trece, 
aduce venituri considerabile locuitorilor, dar 
nu masei, ci unui număr restrâns de familii 
(aşa-numiţi bogătaşii ai satului, în număr de 
vreo 2o de familii). Deci şi  în comuna noastră 
este aceiaşi situaţie ca în orice localitate de 
pe teritoriul României burghezo-moşiereşti, 
adică masa populaţiei munceşte ca zilier 
sau argat, în schimbul unui salar de mizerie.  
Aceştia, negăsind altă posibilitate de existenţă 
sunt nevoiţi a se angaja la lucrarea viilor, pe 
baza unor contracte de angajare pe un an în-
treg. Din munca unui an întreg ei abia puteau 
să-şi câştige strictul necesar pentru existenţă. 
Proprietarii viilor, în decursul câtorva ani au 
reuşit ca să cumpere locuri sau case mai vechi 

în centrul satului, stabilindu-se astfel pe strada 
principală, iar cei care le lucrau viile, indiferent 
de naţionalitate (români, germani, maghiari, etc.) 
aveau locuinţe în străzile laterale.

Tomnatic, 31 ian. 1965

Ing. Heinz Vogel

Heinz Vo-
gel, un 

om care face cin-
ste comunei noas-
tre, cetăţean de 
onoare al Tomna-
ticului este şi cel 
care a pus în text 
istoria comunei 
şi a elaborat o cu-
prinzătoare mo-
nografie.

Domnule Heinz Vogel v-aţi gândit să reeeditaţi 
lucrarea care v-a pus în istoria comunei Tomnatic 
şi să adăugaţi datele noi pe care le aveţi?
4Nu mai am timp, durează foarte mult. O am 

pe dischetă şi doritorii pot să o refacă.
Există mulţi nemţi în comuna Tomnatic, dar poa-

te unii dintre ei nu ştiu germana, nu au dus mai de-
parte limba strămoşilor. De asemenea, există şi alte 
naţionalităţi. Nu se găseşte nimeni să traducă mo-
nografia scrisă de dumneavostră, în limba română?

Nu trebuie. Cei care sunt aici ştiu nemţeşte de 
mici copii. Nu se pune problema să nu ştie.

Care este relaţia cu domnul primar al comunei 
Tomnatic, Dănuţ Miculescu?

Este un om cu activitate frumoasă, un om care 
luptă pentru comună. Dar oamenii sunt răi şi nu 
văd ce au, văd doar ceea ce nu au. Puţini sunt cei 
care au habar ce înseamnă munca de primar şi 
eforturile depuse. Trebuie să asiguri bani pentru 
salarii la timp, să ai căldură la şcoală, la grădini-
ţă, să ai clădiri corespunzătoare, să fie gunoiul 

adunat, să fie drumurile făcute. Acum sunt o gră-
madă de candidaţi la primărie care n-au făcut ni-
mic, comparativ cu domnul Miculescu. N-au fost 
administratori, nu au avut tangenţe cu nimic din 
ceea ce înseamnă munca de primar. Ar fi păcat 
să pierdă mandatul, pentru Tomnatic, nu pentru 
domnul primar. Realitatea investiţiilor şi realiză-
rilor sale pentru unii sunt mai puţin importante 
decât vorbele.

Să fie oare lumea chiar atât de rea şi să minima-
lizeze eforturile domnului primar, Dănuţ Miculescu?

Vai, domnişoară, dar cum să nu ! Sunteţi tână-
ră şi probabil nu aţi avut mult de-a face cu asta, 
dar da, este posibil. Am un prieten bun, Martin 
Victor, care la Securitate a avut resortul Cultură 
şi Culte. Cele mai grele domenii. La cultură a înce-
put în ultimii ani problema cu dizidenţii: Dinescu 
şi ceilalţi. L-au luat, l-au liniştit repede. Dar cultele 
s-au înmulţit. A răspuns de Timiş, de Arad şi de 
Caraş-Severin, unde toţi fugeau la sârbi. După 
revoluţie, Martin Victor şi-a făcut o tipografie şi 
tipăreşte tot ce apare în Republica Moldova, în 
limba română- începând de la calendare, abece-
dare , ziare, tot, fiind plătit de ai noştri. Din când 
în când îmi dă câte un telefon şi îmi spune: <<Măi, 
iar ai fost cu prietenii tăi la birt şi iar ai vorbit prea 
multe! Măi, eu te credeam băiat deştept. Nu vezi 
că tot noi conducem?>> Şi are dreptate, asta este 
realitatea. Au pus mâna pe puterea economică.

Conduc acum sau conduceau pe vremea lui 
Ceauşescu?

 Pentru Ceauşescu eu am toată consideraţia. 
L-am cunoscut personal, mergeam la Bucureşti în 

fiecare lună cu prim-secretarul, doi ani de zile la 
rând. Nu a vrut răul la nimănui. El a dat comenzi 
pe exterior, tot pe mâna unor întreprinderi de 
comerţ ale Securităţii. Cele mai mari au fost Du-
nărea şi Carpaţi. La Bruxelles a fost şef Dan Voi-
culescu. Erau în jur de 160 de companii. Îşi aveau 
sediile în străinătate, pe lângă ambasadele noas-
tre.  Au venit după Revoluţie şi au cumpărat  în 
martie, la 3 luni după căderea lui Ceauşescu, 1000 
de tiruri Iveco. 

Cum era salarizarea sub Ceauşescu, dacă tot 
l-am adus în discuţie?

Sub Ceauşescu n-au fost salariile ca acum, un 
muncitor să aibă 10 milioane, iar un fost director 
să aibă pensie de 168 de milioane.  Eu am avut 
6800, iar un muncitor avea 3 000. Acestea erau 
salariile şi nu luai „ciubuc”. Luai un pachet de 
Kent sau o sticlă de wiskey, dar nu puneai mâna 
pe bani. Uitaţi-vă acum la foşti colaboratori! Dinu 
Patriciu a fost în Elveţia, Cataramă a fost în Sue-
dia, fraţii Micula în Finlanda. Toti sunt acum bo-
gaţi. Ei, toată Securitatea a fost încolonată an 
de an să depună jurământ, promiţând să apere 
cu viaţa lor partidul şi liderul. Cine l-a apărat pe 
Ceauşeşcu? Niciunul. Ceauşescu a fost împuşcat, 
au luat toţi banii pe care i-a avut şi i-au împărţit 
între ei. Asta nu-mi place. Încearcă acum să facă 
politică, dar nu sunt cinstiţi. Pe timpul lui Ceau-
şescu, responsabil cu finanţele din exterior a fost 
Teodor Stolojan. Ce caută el în politică? În loc să 
fie cuminte că l-au lăsat în pace, el face politică.

“ Sunt o grãmadã de candidaþi la primãrie, care n-au fãcut nimic, 
comparativ cu domnul Miculescu”

TOMNATICUL  IErI  ŞI  AZI

Interviu realizat de
Monica GAIŢA

Eftimiu COTOŞMAN, 
Iuliana SArAFOLEANU, Gheorghe FArCA

 oaia de 
Tomnatic
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"Doamne greu le-o fi păcatul  / La ăi de-o-mpărţit Banatul"

“Spritualitatea, indiferent de confesiune este liantul societãþii”
Lucian Stoicu, primar al comunei Vinga

Pe lângă inves-
tiţiile în in-

frastructură, învăţă-
mânt, dumneavostră 
sunteţi apropiat şi de 
latura sprituală. Aţi 
susţinut biserica, în-
diferent de cult. Este 
greu, mai ales că 
Vinga este o comună 
multietnică, cu diferi-
te confesiuni?
4Nu se poate 

vorbi despre biserică într-un alt sens decât cel 
cunoscut de toţi. Biserica este liantul societăţii 
în care trăim, de 2000 de ani avem acest com-
portament. Fără a fi creştini nu putem merge 
cu capul sus pe stradă, să zâmbim. Bisericile 
au fost sprijinite prin hotărâri de Guvern, prin 
realizarea de reparaţii şi de capele. Interesul 
statului a fost major în ceea ce priveşte bunul 
mers al bisericilor. De aceea, nu există nicio 
dispută între confesiuni aici, la Vinga, pentru 
că omul are libertatea să mergă la biserica sa, 
nu la biserica impusă de autorităţile publice 
locale. Obligaţia noastră este de a-i aduna pe 
creştini împreună, fapt pe care l-am şi făcut de 

patru ani de zile. Ne întâlnim cu toţii de zile-
le localităţii, indiferent de confesiunile religi-
oase, la biserica catolică, unde pe parcursul 
a 2-3 ore se cântă întru slăvirea a tot ceea ce 
înseamnă creştinismul. Ne bucurăm că acest 
eveniment pe care de câţiva ani îl avem la Vin-
ga a făcut o legătură mai puternică şi transpa-
rentă, vizavi de tot ceea ce înseamnă creşti-
nism. Este un lucru important. Prin educaţie, 
trebuie să avem credinţă în Dumnezeu, fără El 
nu facem nimic. Acceptarea pe care dumnea-
vostră o vedeţi la Vinga între confesiuni, parti-
ciparea lor la aceste evenimente demonstrea-
ză încă o dată că spritualitatea, indiferent de 
confesiune, este liantul societăţii. 

De când dumneavostră aţi ajuns la Primărie, 
aţi sprijinit viaţa culturală. Dovadă stau ansam-
blurile care au luat fiinţă în mandatul dumnea-
vostră şi care, după cum au spus şi coordona-
torii lor, au sprijinul deplin al Primăriei Vinga.
4O localitate fără cultură este pierdută, 

nu are niciun viitor. Cultura este un element 
de bază vizavi de ceea ce înseamnă tradiţii, 
moştenire, tot ceea ce ne reprezintă pe noi. 
Trecutul ne-a demonstrat că fără cultură nu se 
poate merge înainte, prezentul ne confirmă 
acest lucru şi sper ca în viitor, aceste activi-

tăţi culturale tradiţionale să fie cunoscute de 
toată lumea. Nu pot spune că doar eu  sprijin 
aceste ansambluri. Avem două la Vinga, avem 
la Mailat, organizate pe categorii de naţionali-
tăţi, este un plus pentru localitate, suntem cu-
noscuţi şi prezenţi la foarte multe spectacole 
şi festivaluri unde sigur, când aude cineva de 
Vinga, îşi aminteşte de catedrala de la Vinga 
sau de ciocolata de la Vinga. Ne promovăm 
prin ei pe noi înşine.

Cu atâtea realizări până în prezent, mai este 
loc de planuri de viitor? Care ar fi acelea?
4Sigur că există. Planurile de viitor în-

seamnă că vrem mereu mai mult. De aceea 
există evoluţie într-o viaţă, pentru că nu sun-
tem mulţumiţi mereu cu ceea ce este. Dacă 
vom reuşi să aducem toate serviciile publice în 
administrarea sau supravegherea administra-
ţiei publice locale, cetăţeanul va avea numai 
de câştigat. Aici putem vorbi de toate utilităţi-
le publice, fiind ele apă, canal, infrastructură, 
şcoli. Vedeţi că lucrurile nu stau în loc. În pri-
vinţa şcolilor văd că o tot mai mare responsa-
bilitate revine autorităţilor publice locale. 

În a doua zi de Paşti, Primăria comunei 
Vinga a organizat  Ediţia a IV-a  a „Rugii 

Florilor de  Liliac”. Aşa cum am promis chiar de 
la prima ediţie, această sărbătoare a cântecului 
şi dansului popular încearcă să  prezinte dansuri 
noi, în prima prezentare, dansuri autentice din 
Banat, Bihor şi din alte zone ale ţării.

Ansamblul „Liliacul”, principalul pro-
tagonist al acestei rugi a luat fiinţă în 2008, la 
iniţiativa unui vingan, Tibi Lipoczi. În 2009, 
de Paşti, a avut loc primul spectacol la Vinga, 
unde copiii au dansat după 3 luni de repetiţie, 

iar repertoriul era mai redus. De atunci, în fie-
care an de Paşte, cu sprijinul Primăriei Vinga 

s-a hotărât ca această sărbătoare să aibă loc, o 
sărbătoare care, cândva era o tradiţiei la Vinga.

Andrada CăDArIU

Două mandate la rând, domnul pri-
mar, Lucian Stroicu le-a demon-

strat vinganilor că ei sunt cei mai importanţi, 
dovadă investiţiile realizate. Pentru a con-
tinua acţiunile întreprinse, domnia sa şi-a 
lansat candidatura la Primăria comunei 
Vinga, la începutul lunii mai. Numărul mare 
de vingani prezenţi acolo, dar şi autorităţile 
judeţene participante au confirmat faptul că 
domnul primar este iubit în comună şi are 
sprijinul majorităţii. Mult succes, domnule 
primar !

prof. Ana LIPOCZI
rUGA FLOrILOr DE LILIAC

Interviu realizat de
Monica GAIŢA

Motiv de bucurie pentru vingani 

Primarul comunei noastre, alături de invitaţii săi de onoare: 
Gheorghe Seculici, preşedintele PDL Arad, 

Vasile Todi, preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric 
şi Gheorghe Falcă, primarul municipiului Arad
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OraŞul vinului are în frunte „Primarul anului 2011” din
 judeŢul timiŞ

„Sunt mândru că reprezint aici o comunitate cum e Recaşul”
În data de 11 mai, în sala de conferinţă a Complexului Hotelier „Parc” din oraşul-staţiune  Buziaş, a 

avut loc Gala Premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, eveniment la care au fost premiaţi cei 
buni bănăţeni, fiecare în domeniul său. Domnul primar Marinel Paşca, în aplauzele audienţei, a primit di-
ploma însoţită de placheta de excelenţă pentru tot efortul depus la cârma oraşului Recaş, pentru realizările 
şi eforturile de a schimba permanent faţa oraşului în bine. Domnia sa a fost desemnat „Primarul anului 
2011” în judeţul Timiş, distincţie care confirmă, dacă mai era nevoie, tot efortul depus de primarul nostru.

Distincţia i-a fost înmânată de domnul Sorin Munteanu, directorul staţiunii Buziaş, iar la primirea sa, 
domnul primar a mulţumit în numele comunităţii pe care o păstoreşte. „Vă mulţumesc tuturor, sunt onorat 
să primesc acest premiu. Sunt mândru că reprezint aici o comunitate cum e Recaşul, o comunitate unde 
avem sârbi, maghiari, germani, o comunitată minunată.  Vă puteţi convinge de acest lucru dacă în această 

seară, la ora 20, sunteţi la Recaş. Veţi vedea cinci formaţii de dans din această localitate, două sârbeşti, şi încă vreo trei de la prietenii noştri din Serbia şi 
Macedonia”.

Colegiul redacţional al revistei „Banatul - jurnal al primăriilor din Banatului istoric” îl felicită pe domnul primar Marinel Paşca pentru prezenţa la un eveni-
ment atât de important pentru Vestul ţării, dar şi pentru realizările ce i-au adus aprecierea concetăţenilor săi, care i-au acordat încrederea de a-i conduce.

Pagină editată de Primăria Recaş <
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"Doamne greu le-o fi păcatul  / La ăi de-o-mpărţit Banatul"

O primãrie, din punct de vedere finan-
ciar, se conduce asemeni unei case

Marinel Paşca, primar al oraşului recaş

Aţi realizat atâtea în 2011, dar ştiind 
că sunteţi cel mai aspru critic al 

domniei voastre, vă întreb, ce aţi pregătit 
pentru anul 2012 în bugetul de investiţii?
4În bugetul de investiţii pe acest an, 

stabilit în luna ianuarie intră reabilitatea 
Pieţei din oraşul Recaş. Mă gândesc că 
aici ar fi o investiţie de aproape 800.000 
de lei. Mai vom asfalta strada pieţei, dru-
mul  ce leagă Recaş de Bazoşu Vechi (pe 
o lungine de 8.3 km) şi de Petrovaselo 
(pe o lungime de 4.5 km). Sigur, dorim ca 
această finanţare să vină prin Ministerul 
Dezvoltării Regionale şi Turismului, avem 
deja un proiect depus în acest sens, 
aprobat, mai urmează doar să obţinem 
avizele. Menţionez că vom continua în a 
doua parte a anului cu reabilitarea celui 
de-al doilea corp de clădire de la Şcoala 
cu clasele I-VIII Izvin şi investiţia se ridi-
că undeva la 1.000.000 de lei, pentru că 
este o clădire mare. Vom pune în funcţi-
une şi sala de sport din Izvin, construită 
prin Compania Naţională de Investiţii, o 
investiţie de aproape 1.000.000 de euro, 
urmează doar să mai tragem curentul. 
Electrica ne-a făcut proiectarea, iar în-
treg proiectul costă 120.000 de lei. De 
asemenea, va continua pietruirea dru-
murilor şi întreţinerea lor. La Casa de Cul-
tură din oraşul Recaş vom zugrăvi toate 
sălile, vom izola acoperişul, vom pava 
curtea, iar în următorii ani vrem să schim-
băm acoperişul, să izolăm şi să îmbrăcăm 
în polistiren exteriorul  Casei de Cultură. 
La căminele culturale din Bazoşu Vechi şi 
Stanciova, continuă  reparaţiile. Dacă bu-
getul ne va permite, vom înlocui acoperi-
şul la şcolile de la Petrovaselo şi Stancio-
va. Prin grija Consiliului Local, încercăm 

să facem lucruri frumoase, atât pentru 
Recaş, cât şi pentru satele aparţinătoare. 
Astfel că, anul acesta vom demara  lucră-
rile la reţeaua apă-canal, dar şi la Staţia 
de Epurare din Recaş şi la Staţia de Apă, 
o investiţie de 8.5 milioane de euro. Fon-
durile sunt de la comunitatea europeană, 
iar Primăria Recaş nu va trebui să partici-
pe cu cofinanţare. Documentaţia a durat 
destul de mult, inclusiv studiul de fezabi-
litate şi proiectarea, şi sper că în câteva 
luni vor fi licitate cele două lucrări.

Încă de la începutul mandatului  aţi fă-
cut Recaşul să înflorească. Care este secre-
tul investiţiilor de la Recaş, în perioadă de 
criză?
4O primărie, din punct de vedere fi-

nanciar, se conduce asemeni unei case. 
În ultimii opt ani se vede o schimbare 
majoră atât în Recaş, cât şi în localităţi-
le aparţinătoare. Recaşul are şase sate 
aparţinătoare, are cea mai mare supra-
faţă administrativă din judeţul Timiş, 
dar, cu toate acestea, schimbările sunt 
radicale. Începând de la iluminatul pu-
blic, străzi pietruite, drumuri comunale 
pietruite, şcoli şi grădiniţe reabilitate, 
unele chiar noi, clădirea primăriei reabi-
litată. Putem spune că în sfârşit clădirea 
Primăriei poate reprezenta cu cinste ora-
şul Recaş. Sumele de bani ce vin din taxe 
şi impozite nu sunt foarte mari, de aceea 
vă spun că printr-o grijă exagerată putem 
să realizăm tot ceea ce facem. Diferenţe-
le se văd, doar cei care nu vor să le vadă 
pot spune că nu s-a făcut nimic în ultimii 
ani. Fiecare contribuabil îşi dă seama că 
în Recaş, lucrurile merg înspre bine.

Gânduri către mama
- R-
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Primăvara, prilej de bucurie 
pentru cei care primesc o 

floare, o îmbrăţişare, o urare. Mamă 
dragă, vreau să-ţi mulţumesc în 
primul rând că sunt copilul tău. Îmi 
aduc aminte de atâtea momente 
frumoase ale copilăriei şi toate 
sunt legate de tine. Realizez acum, 
după ce anii au trecut, că fiinţa care 
te ocroteşte şi te sprijină în orice 
moment este mama. Cuvintele tale 
pline de linişte şi speranţă  mi-au 
inspirat întotdeauna siguranţă. Încă 
de mică am simţit cum dragostea 

ta mi-a fost scut şi armă peste tot. Chiar şi atunci când nu erai 
lângă mine, absenţa ta mă îndemna la chemare şi în gând îmi 
spuneam: Mamă, unde eşti? Vino lângă mine? Timpul a aler-
gat cu paşi repezi ca să mă ajungă în gara primilor patru ani de 
şcoală. A fost frumos... mă luai de mână, mă priveai cu drag, mă 
aşteptai cu cele mai alese bucate gătite cu iubire şi dor. Îţi era dor 
de mine cât eram la şcoală. În permanenţă ai avut grijă de mine 
şi la momentul potrivit m-ai prevenit, mi-ai îndrumat paşii după 
cum ai ştiut şi ţin să-ţi mulţumesc pentru acest lucru. Nu cred 
că vreodată aş putea să fiu recunoscătoare întru totul. Eşti mama 
care mă îndrumă tot timpul. Am remarcat spiritul tău premonito-
riu ce a demonstrat de fiecare dată priceperea de care dai dovadă, 
aspect confirmat în urma mai multor întâmplări. Prezenţa matale, 
sfioasă lângă mine, îmi inspiră o stare înălţătoare. Portretul moral 
şi fizic se află în armonie perfectă. Reprezinţi cel mai de seamă 
model în toate, apreciez întregul ansamblu de calităţi îmbinate 
atât de bine. Nimic nu se compară cu efortul ce-l depui în fieca-
re zi pentru a-mi asigura cele necesare, material şi spiritual. În 
această zi de primăvară, îmi cer iertare pentru năzbâtii mai mari 
sau mai mici, vreau să te văd mereu zâmbind, vreau să te ştiu 
mulţumită de mine. Îmi propun să fiu mai atentă cu tine, respec-
tul meu să constituie numai motive de satisfacţie. Vreau să ştii că 
însemni totul pentru mine. Te preţuiesc în taină, mă gândesc să 
nu te fac să suferi, căci ştiu că suferi pentru mine. Mă gândesc 
cu emoţie  la mama, pentru că ea simte că am nevoie de ea, că 
în singurătate o chem în ajutor ca mamă a mea şi ca şi confident. 
Vin cu emoţie să cer iertare, iubire, linişte, curaj, îndemn la zâm-
bet, dor, răbdare, modestie, speranţă căci ştiu că toate acestea le 
găsesc la mama. Aş vrea să-ţi mai spun că n-am uitat poezia pe 
care mi-ai spus-o când eram mică. Interviu realizat de

Monica GAIŢA

Veronica ANDrONIC,
studentă Facultatea de Medicină, Universitatea Al I. Cuza, Iaşi



11. Banatul

Domnul ing. Francisc BolDea, primarul nostru, “primarul 
anului 2011” Din JuDeŢul timiŞ

„Vă mulţumesc pentru acest premiu, care mă onorează atât pe 
mine, cât şi pe lugojeni”

În sala de conferinţă a Complexului Hotelier „Parc” din staţiunea Buziaş a avut loc în data de 11 mai Gala Premiilor 
Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric.

Primarul nostru, domnul Francisc Boldea a fost premiat cu distincţia „Primarul anului 2011” din judeţul Timiş, 
acordată anual celor mai destoinici primari din Banatul Istoric. „Este un om, pe care nu te poţi supăra niciodată. Inima 
lui, caldă ca pâinea scoasă din cuptorul voreţului, păstrează o sfiiciune de om educat la şcoală făcută la vreme. Îndemâ-
natic la rostirea vorbelor, el îşi priponeşte întodeauna argumentele la umbra logicii fără cusur. Dincolo de problemele 
administrative, se simte în largul său vorbind de Schubert, Goethe, ori Mozart”, astfel îl caracterizează preşedintele 
Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, Vasile Todi, pe primarul oraşului Lugoj, Francisc Boldea.

Deşi obişnuit cu audienţe numeroase şi nume sonore în jurul domniei sale, domnul primar, ing. Francisc Boldea a fost 
emoţionat în momentul în care i-a fost înmânată distincţia. „Îi mulţumesc domnului preşedinte al Uniunii Jurnaliştilor 
din Banatul istoric, Vasile Todi şi Senatului, pentru distincţia obţinută. Meritul acesta este al tuturor lugojenilor. Eu 
sunt bănăţean, eu sunt lugojean, crescut la Lugoj. Am studiat la Brediceanu, iar pentru mine sunt sfinte versurile: „Nu-i 
român ca bănăţeanu, bănăţan ca lugojanu, lugojan ca Brediceanu”. Să nu uităm că centrul de cultură al Banatului este 
Lugojul. Centrul românismului din Banat este Lugojul. Vă mulţumesc încă o dată pentru acest premiu, care mă onorează 
atât pe mine, cât şi pe lugojeni”. 

Într-un moment de asemenea importanţă, colegiul redacţional al revistei „Banatul - jurnal al primăriilor din Banatului istoric”, transmite domnului 
primar sincere felicitări pentru distincţia obţinută.

Pagină editată de Primăria Lugoj <

 oaia 
de Lugoj

"Doamne greu le-o fi păcatul  / La ăi de-o-mpărţit Banatul"

Hristos a Înviat!

“Odatã cu Lugojul, au revenit la viaþã ºi lugojenii”
prof. ing. Francisc Constantin Boldea, Primarul Municipiului Lugoj

Domnule primar, prof. ing. Francisc Boldea, 
după patru ani în funcţia de edil-şef al mu-

nicipiului Lugoj, care credeţi că sunt cuvintele cheie 
care definesc „un primar bun”?
4Domnişoara Monica, nu ştiu să existe o reţetă 

de succes pentru a fi un primar bun. Fiecare primar 
este înainte de toate om, cu bune şi cu rele. Apoi, 
situaţia diferă de la localitate la localitate, astfel că 
este greu de creionat un portret-robot al primaru-
lui ideal care să poată garanta reuşita în fiecare caz. 
Pot însă să vă spun ceea ce eu am încercat să fac 
ca şi primar al Lugojului. Dacă abordarea mea a dat 
roade, nu înseamnă decât că am fost omul potrivit, 
la locul potrivit şi la timpul potrivit.

Aşadar, în primul rând, am încercat să rămân 
„om”, deschis la doleanţele, problemele, nemul-
ţumirile sau sugestiile cetăţenilor. Un primar tre-
buie să fie aproape de cetăţeni, indiferent dacă l-au 
votat sau nu. Oamenii trebuie să ştie şi să vadă că 
părerea lor contează, că nu sunt reduşi doar la sta-
tutul de contribuabil sau de votant. Lugojul nu este 
numai al primarului, ci Lugojul este al lugojenilor. 
Fiecare trebuie să se implice, să pună osul, cum se 
zice, nu doar să aştepte să „pice” de la Primărie. 

Apoi, am încercat să fiu un bun gospodar. Am 
muncit în fiecare zi, investind mult suflet în tot 
ceea ce am făcut. Să fii primar nu este o slujbă sau 
o funcţie, ci o mare onoare şi o mare responsabili-
tate. Pentru că ai pe mâini un oraş întreg, locuitorii 
săi, viitorul lor. Deciziile pe care le iei le influenţea-
ză vieţile în bine sau în rău. Desigur, dorinţa mea a 
fost şi este să iau deciziile bune. Lugojul a devenit 
pentru mine o miză: vreau să-l transform dintr-o 
„casă” în „acasă”, dacă înţelegeţi ce vreau să spun. 
Această viziune mi-a dat putere şi determinare să 
trec peste toate problemele sau piedicile ivite. Am 
îmbinat viziunea mea cu sugestiile cetăţenilor, iar 
rezultatul  este un oraş care începe să redevină ce a 
fost odată, în vremurile sale de glorie. Aceasta este 
şi ceea ce îmi doresc pentru oraşul meu natal: un 
Lugoj modern, un Lugoj european, un Lugoj „me-
reu tânăr din 1334”, în care cu toţii să ne simţim ca 
acasă.

De asemenea, am propus programe realiste şi 

am fost cinstit cu cetăţenii, pentru că dacă îi minţi, 
dacă doar promiţi şi uiţi să mai faci, îţi pierzi credi-
bilitatea şi treci drept neserios, drept „e ca şi cei-
lalţi”. În campania electorală trecută am promis să 
schimb Lugojul „De la periferie la centru”. În acest 
prim mandat mi-am dorit şi am reuşit să fac câte 
ceva în fiecare cartier din oraş. În unele mai mult, 
în altele mai puţin poate, dar în fiecare câte ceva. 
Şi aceasta pentru că lugojenii, care plătesc taxele şi 
impozitele, nu locuiesc numai în centru, sau numai 
la periferie, ci ei locuiesc de la periferie la centru. 

Ce s-a realizat şi ce se mai poate realiza în  muni-
cipiul Lugoj, având în vedere bugetul local pe care-l 
aveţi la dispoziţie, dar şi dimensiunile localităţii?
4Personal, sunt foarte mulţumit de tot ce am 

reuşit să fac în aceşti patru ani de mandat, în con-
diţiile în care am fost în opoziţie, cum s-ar zice, iar 
România a traversat o criză economică deosebit de 
grea. Fără a putea să facem totul peste noapte, am 
intervenit în fiecare cartier, în funcţie de necesităţi. 
Astfel, în ordinea în care îmi vin în minte, am asfaltat 
61 de străzi din oraş, aproape am încheiat lucrările 
de reabilitare a Staţiei de Epurare, am reabilitat o 
mare parte a infrastructurii de apă şi canal, am da-
lat toate trotuarele din partea centrală a oraşului, 
am creat noi locuri de parcare în toate cartierele de 
blocuri, am reabilitat întregul iluminat public şi fes-
tiv, am iluminat arhitectural numeroase clădiri-sim-
bol ale Lugojului, am izolat termic 25 de blocuri, am 
preluat Spitalul Municipal şi l-am adus pe linia de 
plutire, am adunat aproape toţi câinii fără stăpân 
de pe străzi, am predat 69 de apartamente ANL, 
am realizat un nou bazar, am reabilitat clădirea Bi-
bliotecii şi a Primăriei, am sprijinit activ cultura, edu-
caţia şi sportul lugojean, am înfiinţat un patinoar pe 
perioada iernii şi un orăşel al copiilor pe perioada 
verii, iar exemplele pot continua.

În ceea ce priveşte bugetul consolidat al muni-
cipiului Lugoj pentru anul în curs, acesta este de 
128.028.730 lei, cel mai mare pe care l-a avut vreo-
dată Lugojul. La toate acestea se adaugă un exce-
dent bugetar de 15.012.000 lei, rezultat în urma di-
ferenţelor pozitive între sumele proiectate în buget 
pentru investiţii şi cele cheltuite în urma proceduri-

lor de achiziţie publică.
O treime din buget, şi anume 46.600.000 lei, a 

fost alocată pentru investiţiile din municipiu. Spe-
răm ca prin această sumă să putem duce la bun 
sfârşit toate proiectele pe care ni le-am propus 
pentru acest an. Este vorba despre continuarea lu-
crărilor de reabilitare a reţelelor de apă şi canalizare 
din oraş, precum şi a celor de asfaltare a noi dru-
muri, de construire a noului pod pietonal şi de mo-
dernizare a Staţiei de Epurare. Bugetul pe anul 2012 
cuprinde, de asemenea, sumele necesare pentru 
reabilitarea Ştrandului Municipal, pentru construi-
rea noului bazin acoperit, pentru începerea recon-
strucţiei centrului civic al oraşului, amenajarea Ci-
nematografului 3D, iluminarea arhitecturală a unor 
clădiri, asfaltarea a 15 km de trotuare, respectiv da-
larea altor 10.000 mp de trotuare din zona centrală, 
precum şi pentru o serie de alte obiective de mare 
importanţă pentru oraş.

Obiectivele noastre pentru perioada 2012-2016 
sunt foarte ambiţioase. Astfel, vrem ca fiecare stra-
dă din oraş să aibă canalizare şi alimentare cu apă 
şi să fie asfaltată, devenind primul oraş din ţară în 
care să nu mai fie probleme cu infrastructura edi-
litară. De asemenea, vom aplica modelul de rea-
bilitare şi modernizare a cartierelor J. C. Drăgan şi 
Ştrand şi la celelalte cartiere din oraş, începând în 
acest an cu cartierele Stadion III, Stadion I, Ţesători, 
Micro IV şi Cotu Mic.

Spun cu convingere că în 4 ani, în Lugoj, s-au 
făcut mai multe decât în ultimii 15 ani! De ce acum 
s-a putut şi înainte nu?
4Dacă aş avea un răspuns la întrebarea dum-

neavoastră, vi l-aş da. Din păcate, nu am un răspuns 
şi nici nu vreau să îmi dau cu părerea. Cred că aceas-
tă întrebare aţi putea să o adresaţi predecesorului 
meu. Ce pot să vă spun însă, din experienţa mea din 
acest mandat, este că, dacă ai o viziune şi vrei să o 
vezi devenind realitate, nimic nu te poate împiedi-
ca. Nu poţi să lucrezi doar o lună la fiecare patru ani 
şi să ai pretenţia să vezi minuni.

- R-
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Interviu realizat de
Monica GAIŢA

(va urma)



12. Banatul

„Primarul anului 2011” din Banatul istoric, ion marcel Vela
„În primul rând, vreau să spun un sincer multumesc. Această 

distincţie mă onorează, dar, în acelaşi timp, mă şi obligă...”
„Un om cu suflet suplu, modelat în paşii jocului bătrânesc, cu o inimă primitoare şi veselă ca un han aflat 

la răspântie de drumuri, aşezat definitiv pe treapta populară a simpatiei şi a preţuirii oamenilor care l-au 
ales ca primar al oraşului Caransebeş; acesta este Ion Marcel Vela, oaspetele meu pentru o zi, fratele meu 
pentru o viaţă.” Aşa îl prezenta preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric pe primarul oraşului 
Caransebeş, domnul Ion Marcel Vela care, în data de 11 mai, la Gala Premiilor Uniunii, desfăşurată în sala 
de conferinţă a Complexului Hotelier „Parc” din oraşul-staţiune Buziaş, a fost premiat ca „Primarul anu-
lui 2011 din Banatul istoric”, pentru toată activitatea depusă în slujba creşterii prestigiului Banatului şi a 
oraşului în fruntea căruia se află.

Deşi emoţiile simţite au fost puternice, primarul nostru a găsit puterea să adreseze cuvinte de mulţumire. 
„În primul rând, vreau să spun un sincer multumesc. Această distincţie mă onorează, dar, în acelaşi timp, 
mă şi obligă. Cred că fiecare dintre noi, în simfonia vieţii, cântăm o partitură în administraţia publică, în 
cultură, în învăţământ, în artă, în jurnalism. Încercăm să o cântăm aşa cum putem, cât mai bine, asftel încât, 
atunci când se lasă cortina să avem bucuria şi satisfacţia că ne-am făcut datoria. Călătoria noastră pe 

acest pământ este de fapt un drum, sau un destin cât o clipă, drum pe care avem şansa să ne oprim câteodată, căutând un moment de răgaz într-un loc 
binecuvântat din Ţara Banatului, aşa cum este Buziaşul. Ar fi bine să ne întâlnim mai des în astfel de momente de bucurie şi lumină, dirijate de domnul 
Vasile Todi.”

Colectivul redacţional al revistei „Banatul - jurnal al primăriilor din Banatului istoric” îl felicită pe domnul primar Ion Marcel Vela pentru distincţia 
obţinută, dar şi pentru participarea la evenimentul care nu pune accent pe politică, ci pe reunirea primarilor din trei judeţe, indiferent de culoarea 
politică, care conlucrează animaţi de un ideal ce îşi are rădăcinile adânc înfipte în istorie.

Pagină editată de Primăria Caransebeş <
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"Doamne greu le-o fi păcatul  / La ăi de-o-mpărţit Banatul"

- R -

Marcel Vela, edil caransebeşean cu o afinitate religioasă 
demonstrată în multiple rânduri 

Mănăstirea ortodoxă din Teiuş se află în partea sudică a zonei Teiuş, după 
calea ferată, la circa 10 minute de mers pe jos de la Crucea Verde, în-

tr-un loc ferit, într-o oază de linişte nu departe de freamătul oraşului. Aici se 
găseşte un adevărat complex monahal în stil brâncovenesc, a cărui construcţie 
a început în luna august al anului 1999, sub episcopul dr. Laurenţiu Streza. 
După sfinţirea locului, lucrările s-au derulat continuu, 
construindu-se, pe rând, o capelă improvizată din tablă 
în care se ţineau slujbele, corpul de chilii, iar din anul 
2000 a început construcţia altarului de vară cu hramul 
„Înălţarea Sfintei Cruci”, cu forma bine inspirată a unei 
mari cruci. În anul 2001, locul capelei improvizate a 
fost luat de o frumoasă biserică din lemn, construită 
în stil maramureşean cu hramul „Sf. şi Marele Muce-
nic Mina”. Biserica principală cu hramul „Adormirea 
Maicii Domnului” a fost terminată şi sfinţită de episco-
pii dr. L. Streza şi Vasile Vadick al Karlovitzului. 

Credincioşii obişnuiesc să vină aici în pelerinaj din 
toate colturile ţării, atraşi poate şi de icoana făcătoare de 
minuni a Maicii Domnului Eleusa (Miluitoarea) cu Pruncul. Icoana a fost donată 
în anul 2006 de familia Boscaiu, stabilită acum în Statele Unite ale Americii. 
Înainte de a părăsi ţara, familia Boscaiu a adus la mănăstire icoana pe care se afla 
inscripţionat anul 1767. Stareţul mănăstirii consideră că pictura sfântă e mult mai 

veche, deoarece culoarea folosită la scrierea anului diferă mult de cea folosită de 
iconograf la realizarea ei. Părintele Justinian Tibil crede de asemenea, că provine 
de la Muntele Athos, pe filiera sârbească, iar datarea de la 1767 reprezintă anul în 
care ea a fost adusă pe meleagurile noastre. Icoana a fost descoperită cu zeci de 
ani în urmă, zidită în podul unei case de pe strada Traian Doda din oraş şi a rămas 

ascunsă până în 2004, când a fost donată mănăstirii. 
Fondurile din care s-a realizat acest complex mo-

nahal au ca izvor bunăvoinţa credincioşilor, care au 
adus un real sprijin, prin importante donaţii. În con-
tinuare, lucrările progresează cu scopul realizării altor 
chilii, a unui muzeu şi a unei biblioteci mănăstireşti. 

Drumul de acces la mănăstire a fost asfaltat în 
anul 2005, sub administraţia primarului Marcel 
Vela, edil caransebeşean cu o afinitate religioasă 
demonstrată în multiple rânduri, iar drept urmare-, 
mănăstirea reprezintă nu doar un îndrăgit loc de re-
culegere sufletească, ci şi un bun punct terminus pen-
tru orăşeanul plecat la o sănătoasă plimbare în aer 

liber, pe jos sau cu bicicleta. Singurul nostru regret este că aceste ieşiri la plim-
bare sunt tot mai rare în ultima vreme, cu atât mai mult în rândul tinerilor, fiind 
mai degrabă alese pentru distracţie locurile mai apropiate de centrul oraşului şi 
îmbâcsite de fum din baruri.
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Istoria, oferită viitorimii

Muzeul Judeţean de Etnografie şi al Regimen-
tului de Graniţă Caransebeş a fost înfiinţat 

din iniţiativa Primăriei oraşului Caransebeş, la 
sugestia academicianului Constantin Daicoviciu, 
în anul 1952, cu denumirea „Muzeul Orăşenesc”. 
În anul 1973 a devenit muzeu de rang judeţean, 
iar titulatura actuală o are din anul 1991. Obiec-
telor de colecţie deja existente aici, li s-au alăturat 
de curând documente şi obiecte care au aparţinut 
unor figuri de seamă ale Regimentului de Graniţă. 
Odată cu această donaţie generoasă, desprinsă 
din colecţia personală a colonelului (r) şi istoricul 
Liviu Groza, Muzeul Judeţean de Etnografie şi al 
Regimentului de Graniţă Caransebeş şi-a intrat în 
drepturi, având acum posibilitatea de a găzdui o 

expoziţie permanentă.
„Prin această expoziţie, Muzeul şi-a intrat în 

drepturi, având acum o expoziţie permanentă 
şi mai apoi o secţie dedicată Regimentului de 
Graniţă“, a spus Liviu Groza, în timp ce directorul 
instituţiei, Adrian Ardeţ, a precizat că în acest an 
se are în vedere organizarea, la Caransebeş, a unei 
conferinţe naţionale a regimentelor de graniţă din 
Banat şi Transilvania.

La rândul său, edilul de pe Timiş şi Sebeş, 
Marcel Vela, a catalogat expoziţia de la Muzeul 
Judeţean de Etnografie drept un moment de suflet: 
„Dl Liviu Groza, un militar dedicat şi un mare pa-
triot, lasă aici o parte din sufletul său, cu mii de 
ore de trudă în a prezenta dovezile palpabile ale 
trecutului zonei noastre“.

În expoziţia de la muzeul din Caransebeş pot 

fi văzute documente şi obiecte personale care au 
aparţinut unor importanţi militari ai zonei pre-
cum Traian Doda, părintele spiritual al Banatului 
grăniceresc, Moise Groza, Ioan Dragalina, Mihail, 
cavaler de Trapşa sau Teodor, cavaler de Seracin.

rené DEMETEr

Estera rOSEBLUM
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Florin CazaCu, “Primarul anului 2011” din judeŢul Hunedoara
“Aurul s-a terminat, dar aurul din inimile moţilor nu se termină niciodată”

Data de 11 mai va rămâne cu siguranţă înscrisă în istoria Ardealului şi a Banatului, deopotrivă. La cea de-a treia ediţie a Galei 
Premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, desfăşurată în oraşul-staţiune Buziaş, pentru prima dată a fost premiat un pri-
mar din judeţul Hunedoara. Acesta este domnul Florin Cazacu, primarul municipiului Brad, care a primit Diploma de Excelenţă 
cu Plachetă. „Când Biroul Director a propus pentru premiere pe acest primar din Ţara Moţilor, preşedintele de onoare al Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric, domnul Sorin Frunzăverde a concluzionat: „E bine că recunoştinţa Banatului nu cunoaşte ho-
tar”. Primarul pe care-l veţi aplauda peste puţin timp, pentru a-şi apăra oamenii împotriva urgiei Bucureştiului a intrat în greva 
foamei. Carevasăzică, premiem un om care a refuzat să fie singur fericit”. Aceasta a fost prezentarea făcută de preşedintele Uni-
unii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, scriitorul Vasile Todi, pentru primarul oraşului nostru.

Emoţionat de premiul primit, deşi nu este străin de recunoaşteri de acest fel, domnul primar Florin Cazacu şi-a început dis-
cursul de mulţumire, spunând: „Preacucernice părinte, onorată asistenţă, dragi prieteni, nu pot să vă vorbesc despre emoţiile pe 
care le-am avut în şcoală la ceremonia cu cununiţă, pentru că n-am primit-o. În schimb, vă pot vorbi de emoţia plăcută a celor 
de pe locul doi, care luptă să fie pe locul întâi. Este cel puţin la fel de importantă ca şi luarea marelui premiu. Astăzi este o zi 
specială pentru mine. Fata unui coleg al meu de la mină, Monica Gaiţa, m-a propus să iau un premiu. Între mineri există uneori 
şi dispute, dar şi o solidaritate excepţională. Minerii se salută cu noroc bun. Puţină lume ştie semnicifaţia acestui salut. Norocul 
tău poate fi norocul altuia, iar minerii îşi doreau un noroc bun colectiv. Vreau să vă spun că Gala Premiilor Uniunii Jurnaliştilor 
din Banatul Istoric este încă o dovadă că Banatul e „fruncea”. Dar noi, ardelenii, avem o vorbă, „Ardealu-i gâtul”. Şi ca să 
înţelegeţi că şi Bradul este important, oraşul în care sunt eu primar, vă voi spune că 1% din aurul lumii, potrivit statisticilor, a 
fost scos din zăcământul Minei Barza. Pot spune că 1% din aurul lumii este botezat cu sudoarea ortacului din Munţii Apuseni. În 
1963, Geo Bogza a vizitat Muzeul Aurului din Brad şi a lăsat o însemnare în registrul de vizitator, spunând: <<Este mult aur în 
ţara neînfricatului Horea, dar mai mult aur este în inima oamenilor de aici>>. Aurul s-a terminat, dar aurul din inimile moţilor 
nu se termină niciodată”.

Pagină editată de Primăria Brad <

"Doamne greu le-o fi păcatul  / La ăi de-o-mpărţit Banatul"

Florin Cazacu, un nume gravat în istoria oraşului nostru

- R-

În destinul unei aşezări există oameni 
care participă la scrierea istoriei şi 

oameni care scriu istoria. Probabil puţini din-
tre noi s-au uitat peste umărul vremii la isto-
ria glorioasă a acestor locuri şi la actanţii săi 
principali. Am scris istoria, atunci şi acum. 
De la voievodul  Ioan de Brad, Horea, Cloşca, 
Crişan, Avram Iancu, până la ortacii care, din 
străfundurile pământurilor au scos aurul ce a 
umplut visteriile Europei sau primarul care a 
obţinut  82,3% la alegeri, fiind desemnat cel 
mai votat edil de municipiu din România. Da, 
după cum v-aţi dat seama, primarul de care 
vorbesc este Florin Cazacu. O fire bătăioasă, 
mereu luptând pentru interesele oraşului,  
primarul Florin Cazacu şi-a făcut remarcată 
prezenţa încă de vremea când lucra la Ex-
ploatarea Minieră Barza. Era şi este cel mai 
aspru critic al său, acesta fiind probabil mo-
tivul ascensiunii sale profesionale. În 1986 
intra pentru prima dată în mină, în calitate 
de miner. Şapte ani mai târziu, în 1993 este 
ales preşedinte al Sindicatului Liber Barza 
şi îşi obţine licenţa în studii economice la 
Universitatea „Babes-Bolyai” din Cluj-
Napoca. Specializării în studii economice îi 
urmează trei mastere, două în ţară, iar unul 
internaţional. Dar, cu toate studiile puse la 
punct, mereu s-a întors cu sufletul la ortacii 
săi şi la Exploatarea Minieră Barza. Asta 
pentru că doar un om care a coborât în mină 
ştie cât aur poartă aceşti munţi binecuvântaţi 
şi ce era în sufletul fiecăruia în momentul în 
care colivia îşi făcea drum spre străfundurile 
pământului. Niciodată nu a abandonat cauza 
minerilor din zona Brad, deşi a văzut cum 
după Revoluţie, an de an, banii folosiţi la 
investiţii erau tot mai puţini. „A urmat perioa-
da de disponibilizări, iar în 2006, de la Barza 
s-a scos ultimul gram de aur, s-a pus cruce 
peste mineritul aurifer din zona Brad, fără 
să se pună nimic în loc. Oamenii au încercat 
să îşi păstreze locurile de muncă, cerând să 
fie dimensionată exploatarea minieră ca să 
rămână funcţională. Nici în cele mai urâte 
visuri n-am crezut că va fi închisă!", spunea 
Florin Cazacu, într-un interviu acordat Jur-

nalului Naţional.
Înainte cu doi ani de închiderea Exploa-

tarii Miniere Barza, viaţa minerului Florin 
Cazacu se îndrepta spre un alt făgaş. Din or-
tacul Florin Cazacu, devenea primarul Florin 
Cazacu. La vremea aceea era un tânăr care 
promitea, avea potenţial şi îşi dorea să facă 
multe pentru comunitate. Timpul a demon-
strat că ceea ce spunea în 2004 nu au fost 
vorbe goale.  A făcut tot ce a depins de el, fiind 
„condamnat” să ducă la capăt două mandate 
într-o opoziţie nu uşoară. Asta pentru că, 
după scoaterea ultimului gram de aur de la 
Brad, nimănui nu i-a mai păsat de această 
zonă, exceptând perioada electorală. Aurul 
moţilor strălucea în visteria ţării, iar oame-
nii care au trudit pentru el şi l-au „botezat cu 
sudoarea frunţii” erau condamnaţi la sărăcie. 
Doar el, omul Florin Cazacu, primarul Flo-
rin Cazacu nu a abandonat niciodată cauza 
brădenilor. La fiecare premiu primit, la fieca-
re distincţie, gândurile sale erau direcţionate 
către locuitorii oraşului pe care-l păstoreşte, 
celor care l-au ales în fruntea lor. Şi îl vor 
mai alege. Niciunde în ţară nu am văzut un 
primar intrat în greva foamei pentru că oa-
menii lui tremură de frig în apartamente. 
De asemenea, nu am văzut un primar care 
să meargă cu oamenii săi în 24 ianuarie 
2012 la Bucureşti şi să nu se amestece în 
mulţime, să-şi păstreze mândria insuflată de 
însuşi Crăişorul Munţilor. De fapt, plecarea 
la Bucureşti în ianuarie 2012 a izvorât din 
chiar îndemnul lui Avram Iancu:  „Iar când 
va veni duşmanul/ Să vă ia pământ şi drept,/ 
Români, scuturaţi gorunul./ Ca din somn să 
mă deştept!"

Brădeni, rămâne la aprecierea fiecăruia 
dintre dumneavostră dacă Florin Cazacu este 
omul cu care doriţi să mergeţi în viitorii pa-
tru ani. Totuşi, nu uitaţi de omul care a luptat 
pentru fiecare cetăţean în parte, omul pentru 
care recunoştinţa cetăţenilor şi satisfacţia 
personală a lucrului bine făcut valoarează 
mult şi nu uitaţi omul care, împreună cu 
voi a salvat Muzeului Aurului, moştenirea 
străbunilor noştri.

Monica GAIŢA

 oaia 
de Brad
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„s-a simţit venirea sa la primărie”
„Pe omul Florin Cazacu 

îl pot descrie în două cuvinte: 
om de iniţiativă, om gospo-
dar.  Acestea sunt calităţile pe 
care ar trebui să le aibă orice 
primar. Unde mai adăugăm 
pregătirea sa, cultura şi de-
terminarea. De când a fost 
ales primar, schimbările s-au 
văzut. S-a simţit venirea sa la 
primărie, pentru oraş şi pen-
tru noi, brădenii.  Sunt foarte 
puţini, care din răutate sau din 
alte motive, nu apreciază ceea 
ce face. La mină, unde eram şef de serviciu, l-am cunoscut prima dată. Un 
tânăr aşezat, care mereu şi-a văzut  de muncă.”

Nicolae STOICA

„are meritul de a lupta pentru oraşul nostru, în 
condiţii grele pentru toată lumea”

„Îl cunosc de 30 de ani, de când s-a angajat la mină. L-am îndrăgit încă de 
atunci, de tânăr demonstra calităţi de lider. În calitate de primar a fost şi este 
un om activ, care a făcut multe pentru Brad. Sunt convins că dacă am merge 
pe mai departe cu el, Florin Cazacu ar face tot posibilul să aducă investitori 
în oraş şi să creeze noi locuri de muncă.  Are meritul de a lupta pentru oraşul   
nostru,  în condiţii grele pentru toată lumea. Nu a fost deloc ajutat de putere. De 
fiecare dată când iniţia ceva, avea automat frânele puse pentru a nu putea ieşi 
în evidenţă. Mi-aş dori să rămână în continuare primar, pentru că are potenţial. 
Pe lângă potenţial este un om harnic, ataşat de muncă şi de oraşul său”.

Mircea MIHEŢ

„nu puteam să ne dorim un primar mai bun”
„Am crescut împreună cu Florin Cazacu. Chiar şi în jocurile copilăriei 

demonstra calităţi de lider. Tot timpul a fost un om ambiţios, iar în momen-
tul în care a candidat la funcţia de primar, mi-am dat seama că nu puteam să 
ne dorim un primar mai bun. El este primarul care a crescut cu fiecare zi în 
primărie, cu fiecare mandat petrecut acolo. De aceea, realizările sale se văd 
după doar două mandate. Şi totuşi, eu cred că nu şi-a spus ultimul cuvânt. 
Mai poate face multe. Cât despre distincţia primită la Buziaş, primarul Florin 
Cazacu o merită cu prisosinţă. Este capabil de a susţine munca într-un mod în 
care puţini oameni pot să o facă. De vorbit, mulţi vorbesc. Dar faptele? La el, 
vorbele sunt susţinute de fapte“.

Adriana PANă
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Marcel AVRAM – primar al oraşului Făget, judeţul Timiş; Francisc BOLDEA – primar al oraşului Lugoj, judeţul Timiş; Petru CAREBIA – primar al comunei Coşteiu, judeţul Timiş; Eugen DOBRA – primar al comunei Brestovăţ, 
judeţul Timiş; Kaba GáBOR – primar al oraşului Jimbolia, judeţul Timiş; Ilie GOLUBOV – primar al comunei Remetea Mare, judeţul Timiş; Ion Marcel VELA – primar al oraşului Caransebeş, judeţul Caraş-Severin; Dănuţ 
MICULESCU – primar al comunei Tomnatic, judeţul Timiş; Ion MOŞOARCĂ – primar al comunei Grădinari, judeţul Caraş-Severin; Gheorghe NEICU – primar al oraşului Anina, judeţul Caraş-Severin; Petru NICOARĂ – primar 
al comunei Păuliş, judeţul Arad; Marinel PAŞCA – primar al oraşului Recaş, judeţul Timiş; Lucian STOICU – primar al comunei Vinga, judeţul Arad; Cornel TOŢA – primar al comunei Banloc, judeţul Timiş; Ionel TURCOANE 
– Alibunar, Serbia.
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Astfel s-ar putea numi ziua de 11 mai 2012, când în oraşul-staţiune Buziaş s-a desfăşurat cea de-a treia Gală a premiilor Uniunii Jurnaliştilor 

din Banatul Istoric, în cadrul căreia au fost premiate personalităţi din domeniul culturii, al învăţământului, medicinii, ori administraţiei, 
de pe întreg arealul Banatului istoric. Publicăm în acest număr al jurnalului nostru, pentru dumneavoastră, cititorii noştri, ecouri ale acestei zile 
intrată definitiv în calendarul spiritual al Ţării Banatului.

Mă bucur pentru că domnul Vasile 
Todi şi echipa executivă au reuşit 

să creeze un astfel de moment. Chiar 
v o r b e a m 
cu domnul 
Frunzăverde 
despre cum a 
reuşit Vasile 
Todi impo-
sibilul: să 
ne adune pe 
toţi, având în vedere că suntem în sală 
oameni din Serbia, din Hunedoara, 
din Arad, din Caraş-Severin şi Timiş, 
într-o perioadă grea pentru lumea 
politică. Sper ca dumneavoastră, 
prin tot ceea ce aţi făcut, să puteţi să 
duceţi împreună cu noi - cei pe care 
ne-aţi desemnat în Senatul Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul istoric -, 
moştenirea Banatului. Să aveţi încre-

derea că vom face tot ce putem ca numele, dăinuirea şi tradiţia 
Banatului să rămână veşnic în mintea tuturor. 

Titu BOjIN
Membru al Senatului Uniunii jurnaliştilor din Banatul Istoric

Această a III-a Gală a premiilor Uni-
unii Jurnaliştilor din Banatul Istoric 

face dovada clară că prin acţiunile sale, prin 
numărul mare 
de reviste editate 
pe întreg arealul 
Banatului istoric, 
prin prezenţa, 
onorantă a 
dumnevoastră, 
cei aflaţi în sală, 

prin dragostea şi respectul cu care numele 
său este întâmpinat pretudindeni, Uniu-
nea noastră poate şi trebuie să fie liantul 
spiritual, aşteptat de atâta şi atâta vreme de 
toţi locuitorii acestui binecuvântat pământ 
bănăţean. 

Vă aflaţi aici oameni din Banatul sâr-
besc, din Arad, Timiş, Caraş-Severin, ba 
chiar şi din Hunedoara; plăcut moment 
pentru mine de a-i da dreptate lui Vasile, 
că Ţara Banatului se întinde până acolo unde o iubesc şi o aşteaptă oa-
menii! 

                                       Sorin FrUNZăVErDE 
Preşedinte de onoare al Uniunii jurnaliştilor din Banatul Istoric
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Stăm de vorbă la câteva ore după ce Gala premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric s-a înche-

iat. Domnule Viorel Roman, profesor la Universitatea din Bremen, cu ce impresii plecaţi acasă?
Am participat acum 3 ani la aceiaşi manifestare, mai modestă decât cea de acum, dar şi atunci, ca şi acuma, 

am fost deosebit de impresionat de numărul mare de primari. Fiecare poartă pe umeri responsabilitatea unei 
comunităţi şi, totuşi au venit aici şi au avut bunăvoinţa şi decenţa de a sintetiza în câteva fraze misiunea lor, 
nu de puţine ori foarte grea. De aceea, auzind un purpuriu de voci a unor primari din Banatul Istoric, ţi se taie 
respiraţia. Acolo nu au fost câteva sute de oameni, au fost zeci de mii de bănăţeni care, prin vocea primarului 
lor şi-au spus bucuria, şi-au spus oful, şi-au spus perspectivele pe care le deschide această întrunire. De aceea, 
este un eveniment deosebit, care trebuie continuat cu orice preţ. 

Noi am participat la o manifestare care, peste ani, va avea o valoare de care noi nu suntem conştienţi astăzi.
De ce spun asta? Pentru că nu există ceva similar. Gala premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric a fost urmărită până în ultimul 

moment de toţi participanţii şi toţi spuneau acelaşi lucru: „Cum este posibil să ne întâlnim noi toţi, aici?”. Dar nu erau doar ei, erau comunităţi 
întregi, mii de oameni, care exprimau ceva într-un forum inexistent în altă parte. Sunt convins că Gala premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul 
Istoric va continua. Nu ştiu sub ce formă, dar va continua. Gala la care eu am participat acum doi ani nu a avut fastul celei de acum. Avea ger-
menele calităţii, toate însuşirile celei de astăzi, dar la un alt nivel. Nu a fost atât de plenară. Din câteva judeţe, oameni politici de primă mână, 
zeci de primari, medici şi profesori, scriitori şi jurnalişti şi-au exprimat trăirile. După cum aţi observat, nimeni nu a părăsit sala. Au stat acolo 
3-4 ore, ca într-un film poliţist care nu se mai termină. Iar faptul că aici s-a prezentat în premieră imnul Banatului, a făcut ca totul să fie la su-
perlativ. Nu cred că ne-am dat seama, la ce eveniment participăm. Suntem asemeni lui Cristofor Columb, care a murit fără să ştie că a descoperit 
America. Noi am participat la o manifestare care, peste ani, va avea o valoare de care noi nu suntem conştienţi astăzi.
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Laureaţi, membrii ai Comitetului Director, 
alături de Senatul uniunii
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  acest om a făcut ca inima mea să Bată altfel

au fost zeci de mii de BănăŢeNi

O  zi frumoasă, fără îndoială şi pentru 
dumneavoastră, doamnă prof. Mirela 

Milotin, director al Liceului Teoretic „General 
Dragalina” al oraşului Oraviţa...

Întotdeauna mi-am imaginat existenţa aseme-
nea unui drum lung într-un tren al vieţii în care 
oameni urcă şi coboară, unii mai devreme şi după 
un timp foarte scurt, alţii mai târziu sau poate… 
niciodată. Trenul vieţii mele opreşte zilnic pentru 
a-mi oferi şansa de a întâlni oameni care, dacă 
le deschid, îmi marchează existenţa într-o aseme-
nea măsură încât lucrurile o pornesc spre un alt 
făgaş - al satisfacţiei profesionale, al mulţumirii 
de sine, al succesului. 

Asta mi se întâmpla mie, în urmă cu ceva timp… poposind pe un 
peron al existenţei mele profesionale, l-am cunoscut pe Vasile Todi. 
Acest om minunat, preşedinte al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Isto-
ric, a făcut ca inima mea să bată altfel, ca viaţa mea să pornească spre 

o direcţie nouă, plină de farmec şi poezie. În colaborarea fructuoasă pe 
care dumnealui mi-a solicitat-o, mi-am folosit cu dăruire toate resursele 
spirituale pentru a ajunge acum  să mă simt minunat în postura omu-
lui premiat. Astfel, datorită dumnealui am participat la o festivitate 
care m-a făcut să privesc viaţa altfel şi să înţeleg că dragostea pentru 
frumos, pentru creaţie şi pentru cuvânt, trebuie să fie o preocupare a 
tuturor, chiar şi a unui matematician convins.

M-am întrebat dacă locul de desfaşurare a premierei, staţiunea 
Buziaş, o oază de linişte şi un loc minunat de revigorare sufletească 
a contribuit la atmosfera plină de farmec şi încărcată de emoţie pe 
care o simţeam. Da, şi locaţia, o privelişte minunată şi binefăcătoare 
trupului,dar şi sufletului m-a transpus într-o asemenea stare. Însă cel 
mai important factor a fost prezenţa mea în aceeaşi sală cu atâţia oa-
meni deosebiţi, care mă făceau să cred că visez, dorindu-mi în acelaşi 
timp ca visul-realitate să continue.

 Vă mulţumesc că aţi făcut ca trenul vieţii mele să poposească, pen-
tru o clipă, într-un loc binecuvântat de Dumnezeu.


